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Boi proti 
draginii

Stara in tisoč in tisočkrat izpri
čana resnica je, da rastejo cene  
vedno, kadar prim anjkuje blaga. 
Vedno je bilo tako in ne m ore 
biti drugače niti sedaj. V si ukre
pi, ki ne bi slon eli na tej resnici, 
so  zaman, pa naj se  naglašajo še  
tako glasno in s še  tako kričavim i 
gesli. Če ni blaga, cene rastejo in 
naj se izdajo kakršni koli ukrepi.

Zalo pa je edino pravilno, če se 
hoče draginja zajeziti, da se trg 
oskrbi z zadostnim i količinam i 
blaga. Zato je treba trgovcem  
dati možnost, da lahko kupijo v 
tujin i blago, ki ga potrebujejo. 
Zato naj se dajo uvoznikom  za 
uvoz potrebnega blaga potrebne 
devize. Nič ne pomaga vse stika
nje za zalogam i, če pa ne morejo 
naši trgovci uvoziti blaga, ki ga 
imajo naročenega in ki jim leži 
v Trstu, ker ne morejo dobiti d e
viz. Še nikdar se ni zgodilo, da 
trgovci ne bi hoteli prodajati bla
ga, ki ga im ajo v zadostni k o li
čini v zalogi. Saj je vendar bistvo  
trgovine v tem , da se blago Čim 
hitreje proda, da se blago iz trgo
vin čim  prej odda potrošniku. 
Osnovna zahteva za odpravo dra
gin je je zato, da se om ogoči uvoz 
blaga, ki ga v deželi primanjkuje.

Da pa se more to blago tudi 
plačati, je treba istočasno p ospe
ševati tudi izvoz. Zato bi se  m o
rali dati izvoznikom  potrebni va
goni, zato se ne bi sm ela izvajati 
izvozna kontrola tako, da se  izvoz 
zavlačuje. Zato bi se  moral ves  
postopek zlasti pri našem  najbolj 
izrazitem  izvoznem  blagu na vso  
moč poenostaviti, da bi se  razvi
jal izvoz čim bolj gladko. A niti 
pri hm elju, lesu in drugih naših  
izrazitih izvoznih predm etih se  
ne ravna tako.

Cene žitu rastejo horendno, a 
žito je glavni predm et prehrane. 
Nič ne bi rekli, če bi bil ta dvig  
cen v korist km etovalcu. Toda 
silno m alo verjetno je, da bi le  
majhen odstotek km etovalcev od 
tega im el kaj dobička. Kajti ta
krat, ko so km etovalci takoj po žet
vi prodajati pšenico, je bila ta pod 
in tervencijskim i cenam i Prizada. 
D anes, ko žita ne prodajajo km e
tovalci, tem več znani gospodje iz 
žitnih krajev, pa je ta cena mnogo 
nad Prizadovo ceno in ne km eto
valci, tem več dotični gospodje, ki 
v velik i večini niso našega rodu, 
im ajo glavni in edini dobiček. Na 
drugi strani pa m orajo m ilijoni 
km etskega ljudstva plačevati dra
go pšenico, ker velik  del km et
skega ljudstva ni pridelal dovolj 
lastnega žita za prehrano.

V tem času, ko so nagnane cene 
žitu že skoraj do viška, pa se pač 
ne bi sm eli forsirali še  nakupi 
občin za ustvarjanje sicer potreb
nih rezerv. To se pravi iti narav
nost špekulantom  na roko.

Tudi takšne neskladnosti ne bi 
sm elo bili, da bi se na eni strani 
pospeševat dvig cen, pa čeprav  
km etijskih proizvodov, na drugi 
strani pa grozilo z najtežjim i kaz
nim i za vsak dvig cen, pa čeprav 
je ta diktiran od drugih ali pa 
celo iz tujine, .le čisto prav, če se  
nastopi proti navijalcem  cen, toda 
nastopi naj se proti resničnim  na- 
vijalcem , ne pa proti onim, ki so 
dejansko le  njih žrtve. Kaj je tr
govec v Jugoslaviji kriv, če je 
italijanski riž dražji? Kaj je naš 
trgovec kriv, če mora plačevati za 
kolonialno blago vsak dan višjo  
ceno?

Boj proti draginji je čisto lepa  
stvar, a ta boj se mora tudi pra
vilno voditi. S kampanjo in huj
skanjem  proti trgovcem  se v tem  
boju nič ne opravi, kvečjem  da se  
poveča štev ilo  žrtev draginje še  z 
nekaj trgovci. Za uspešen  boj 
proti draginji je treba silno  m no
go znanja, silno m nogo izkušenj, 
a tudi silno m nogo krepke ter či
ste volje. Za takšen boj je treba, 
da je človek  odločen in trd ne le

proti m alem u trgovcu, tem več tu
di proti takšnim  gospodom , ki od
ločajo v kartelih, ki delajo z ve
lekapitalom !

Slabo pozna vzroke draginje, 
kdor m isli, da se draginja zače
nja in neha pri naših trgovcih. 
Pravi povzročitelji draginje so 
čisto kje drugje. Kdor se bori 
proti draginji s lem , da nastopa  
proti našim  m alim  in srednjim  
trgovcem , pa tudi proti našim  v e

likim  trgovcem , ta je res podoben  
junaku, k i se  je boril z m lini na 
veter.

Ne z bojem proti trgovcem , 
tem več samo s sodelovanjem  tr
govcev se m ore zatreti draginja! 
In dokler to spoznanje ne bo zm a
galo, tako dolgo tudi nihče ne bo 
ustavil draginje. Nobene iluzije, 
nobene fraze, nobena gesla  te 
resnice ne sprem ene!

Akciie
Seia ožiega odbora Zveze trgovskih združeni

ndarm erijskiV torek ob pol devetih  zvečer 
je bila v Ljubljani v Trgovskem  
domu seja ožjega odbora Zveze 
trgovskih združenj. Seja je poka
zala razveseljivo delavnost Zveze 
ter je mogla Zveza poročati tudi 
o nekaterih lep ih  uspehih , ki so 
bili v zadnjem času doseženi za

trgovstvo. Seje so se udeležili vsi 
člani ožjega odbora razen gg. Čeha, 
Koširja in Lenarčiča, ki pa so svo 
jo odsotnost opravičili.

Sejo je otvoril in vodil pred
sednik Stane Vidm ar, ki je tudi 
podal obširno poročilo o vseh ak
cijah Zveze.

Poročilo predsednika Vidmarja
Na urgenco g lede rešitve naše

ga predloga o sprem em bi kolko- 
va 11 ja kreditnih knjižic sm o pre
jeli odgovor m inistrstva za finan
ce, oddelka za davke, da se bo 
naš predlog upošteval pri izdaji 
event. sprem em b oz. dopolnitev  
zakona o taksah.

Na nujno predstavko g lede ure
ditve uvoza riža je Zavod za po
speševanje zunanje trgovine od
govoril, da bo ukrenil vse potreb
ne korake, da se to vprašanje 
čimprej ugodno reši. Stanje glede  
dobav riža se je že v resn ici ne
koliko zboljšalo.

Z odlokom za znižanje cene soli 
je bila ukinjena m aloprodaja ži
vinske soli po maloprodajaleih. 
Zveza je proti tej neum estni, ne
sm otrni in celo škodljivi ukinitvi 
predložila tehtno utem eljeno pred- 
slavko na vsa pristojna mesta.

Po predlogu združenja Maribor- 
m esto glede ureditve zakupopro- 
daje soli je Zveza pokrenila ko
rake na vseh pristojnih m estih, 
da se vprašanje zakupoprodaje 
soli vendar že enkrat reši. Pred
lagali smo, da se zakupoprodaja 
soli ukine iu sol prepusti prosti 
trgovini. Če pa to ne bi bilo ta
koj mogoče, naj se začasno uvede 
zakupoprodaja soli po političnih  
oz. sodnih srezih, da odpade to
rej povsem  nepotrebni vm esni ba
novinski zakupnik.

O obeh naših predlogih glede  
ureditve prodaje soli smo obve
stili tudi Centralno predstavni
štvo in ostale Zveze trgovskih  
združenj s prošnjo, da tudi oni 
podpro naše zahteve.

Predsedniku in podpredsedniku  
kraljevske vlade, m inistru trgo
vine in industrije, m inistru financ, 
pomočniku m inistra financ in ba
nu dravske banovine je Zveza od
poslala prošnjo za popolno davč
no am nestijo za vse prestooke in 
kazni po zakonu o neposrednih  
davkih (izvzem ši čl. 137.), po za
konu o skupnem  in splošnem  dav
ku na poslovni promet ter luksuz
ni m davku in po zakonu o tak
sah.

Kraljevski banski upravi drav
ske banovine je Zveza predložila  
predstavko za am nestijo banovin
skih trošarinskih prestopkov.

Zaradi velikih  težav, ki so jih 
im eli gospodarstveniki ob vpo
klicu na orožne vaje, sm o prosili 
g m inistra za vojsko in - m orna
rico, da se dovoli samostojnim  
podjetnikom  iu davčnim  zavezan

cem vsaj nekaj dni dopusta za
ureditev poslovnih odnošajev.

V zadevi teritorialne razm ejitve 
zasebnih bolniških  blagajn je bila 
Zveza odločno za to, da pripada  
bolniški blagajni Trgovskega bol
niškega in podpornega društva v 
Ljubljani izključna pravica izva
janja bolniško-nezgodnega zavaro
vanja za vse trgovske in druge 
privatne nam eščence na območju 
dravske banovine. Za rešitev, tega  
vprašanja se  je Zveza obrnila ha 
m inistra socialne politike in ljud
skega zdravja g. dr. Sriljana Bu- 
disavljcviča.

K protidraginjski uredbi je sta
vila Zveza potrebne sprem injeval- 
ne predloge. Zvezi ni bil do se 
daj sporočen še noben prim er, da 
bi bil obsojen po tej uredbi kak 
trgovec v dravski banovini. V 
»Trgovskem  listine smo odločno 
nastopili proti očitkom, da trgov
ci zvišujejo cene. Priznati pa je 
treba, da je protidraginjska ured
ba nezadostna, ker ne zadene ti
stih, ki dejansko zvišujejo cene. 
To so karteli, kar dokazuje zopet
na podražitev bencina in še vrste 
drugih predm etov — in pa tuje 
— kapitalistične veletrgovine, ve
činoma v Zagrebu.

Cene nekaterim  življenjskim  po
trebščinam  so se v zadnjem  času 
en gros krepko dvignile, vendar 
nam ni znano, da bi oblast na
stopila preti temu. Ves odij pa 
pada na m alega slovenskega tr
govca.

M inister za trgovino in indu
strijo je izdal potrebno navodilo  
glede pojma kopičenja blaga po 
či. 2. protidraginjske uredbe. Na
vodilo je bilo objavljeno v »Tr- 
gevskem  listu« št. 121. »Trgovski 
list« je objavil tudi seznam  luk
suznih predm etov, ki ne spadajo 
pod uredbo o zatiranju draginje.

Omeniti moramo tudi sporazum  
ti kstilnih industrijcev iu trgovcev 
glede m edsebojnih plačilnih in 
dobavnih razmerij, dosežen d n e  
27. oktobra v Zagrebu. Trgovce 
so zastopale zbornice.

Na zadnji seji glavnega odbora 
odobreni enotni pravilnik pomoč
niških zborov je bil potreben še 
nekaterih dopolnil.

V zvezi z našo največjo nadlo
ge, to je krošnjarstvom, bom opo
zoril na nekatera dejstva, ki ka
žejo, da smo pri zatiranju tega 
zla sami prem alom arni. Od spo
mladi dalje smo prejeli od zdru
ženj le 2 pritožbi, ki sta b ile po

kom andi ugodno  
rešeni. Na naša vprašanja, kako  
je s kaznovanjem  krošnjarjev po 
posam eznih združenjih, sm o pre
jeli odgovore, ki nikakor niso b ili 
dovolj jasni in izčrpni.

Da se čim širši krog naših lju
di spozna s krošnjarskim  vpraša
njem z vseh strani, sm o ponatis
nili referat zvezinega tajnika dr. 
Ivkota Pustiška. Združenja, ki še 
nim ajo te brošure, naj jo nem u
doma naroče.

G lede volitev v Pokojninski za
vod moram poročati, da bo 26. no
vem bra občni zbor delegatov spo
razumne politične kandidatne li
ste. Neodvisna gospodarska lista  
je vložila tožbo na upravno sod i
šče. To tožbo je lista  izgubila in 
se je proti razsodbi pritožila na 
državni svet, k i po naših  infor
macijah dosedaj še  ni razpravljal 
v tej zadevi.

K raljevska banska uprava je 
končno ustregla dolgoletnim  za
htevam trgovskega stanu, da se  
uvedejo legitim acije za nakupo
valce. Zveza je v tej zadevi preje
mala in- oddajala predloge skoro  
vsako leto. Sedaj je priznana ob
veznost legitim acij, čim to sk lene  
združenje, za sadne, lesn e in 
hm eljske nakupovalce. Zasluga za 
sedanjo rešitev  gre zlasti posled
njim intenzivnim  prizadevanjem  
naše Zbornice. Potrebno je torej 
le, da združenja čim prej sklenejo  
obvezno uvedbo legitim acij.

Zveza je v času po 26. septem 
bru izdala 5 okrožnic na vsa zdru
ženja, osrednji lesn i odsek  3 — 
v njih je sporočila članstvu naj
važnejše vesti glede razvoja in po
gojev za izvoz lesa; osrednji od

sek  trgovcev s tekočim i gorivi pa 
je izdal 5 okrožnic.

Sekcija drogislov ima v petek  
17. t. m. svoj redni letn i sestanek  
in tedaj bo tudi ustanovni občni 
zbor društva drogistov za dravsko  
banovino. V oblik i društva lahko  
nam reč bolj prosto zastopajo in 
terese drogistov.

Debata
Poročilo je bilo z odobravanjem  

sprejeto, nakar je obširneje poro-' 
čal o novi ureditvi zakupoprodaje 
soli g. Milko Senčar, ki je skupno  
s predsednikom  m urskosoboškega  
združenja g. Čeliom ter predsed
nikom m ariborskega združenja 
Osetom interveniral v tej zadevi 
v Beogradu.

V glavnem  bo ustreženo zahte
v i slovenskega trgovstva ter ne 
bo več v vsej Sloveniji le  en  vele- 
zakup soli. U vedenih  bo 8 do 9 
velezakupov, in sicer po gospo
darski pripadnosti krajev. Da bi 
se rajonirala za sol S lovenija po 
sodnih ali političnih okrajih, je iz 
tehničnih razlogov nem ogoče.

Sedanja preureditev so li je zelo  
znižala dohodke m onopolske upra
ve in ni b ila u iti prav potrebna. 
Izvršila se je predvsem  iz poli
tičnih razlogov. Verjetno je, da 
bodo s 1. aprilom  cene znova re
vidirane.

V debati se  je nato sk len ilo , da 
bo Zveza predlagala, da se dovoli 
prodaja živ inske soli vsem  trgov
cem.

Seja je nato sk lepala o  raznih  
dopisih  združenj ter sk len ila:

Ker se  govori o novi u red itvi 
km etskih  dolgov, bo Zveza nasto
pila, da se zaščitijo trgovci in da 
se več ne izvaja zaščita km etov  
na njih račun.

Solno knjižice naj ostanejo.
G lede uredbe o pravici službo- 

jem alca, da mu mora dati službo- 
dajalec prosto za iskanje službe, 
je Zveza m nenja, da sm e im eti 
službojem alec v ta nam en največ 
6 dni prosto (v 6 tednih).

Zvezi pom očniških zborov se  
dovoli 500 din podpore.

Predsednik Vidmar je še po
ročal o akciji slovenskega trgov
stva v korist obm ejnega šolstva. 
Akcija lepo  napreduje. V posebni 
okrožnici bo sporočila Zveza vsem  
združenjem  potrebna nova navo
dila.

V Uubiianl ni bencina
Vprašanje bencinskemu kartelu

V Ljubljani je zm anjkalo ben
cina — na črpalkah. K artelne čr
palke dobe na dan te 250 litrov  
bencina. Tudi nafte je zmanjkalo.

Istočasno pa se poroča, da je v 
Ljubljani zadosti bencina, ki pa 
se ne daje v prodajo. Tako se trdi, 
da je sam o v javnih skladiščih več 
polnih cistern bencina oz. tekoče
ga goriva.

Vprašam o zato bencinski kartel 
za blagohotno pojasnilo, zakaj 
manjka v Ljubljani bencina in 
nafte.

Vprašam o nadalje, kaj je z ben
cinom v javnih skladiščih? Zakaj 
se la ne spravi v rezervoarje i:i 
nato v prodajo?

Upam o, da nam bencinski kar
tel na ta vprašanja odgovori, saj 
je pojasnitev teh vprašanj v jav
nem interesu.

Pripom nim o še, da se moramo 
čuditi, da bi pri nas nastalo po
m anjkanje bencina, saj se je ven
dar bencinski kartel zavezal, da 
bo im el vedno zadostne zaloge. Te

bi morale znašati skupno s potre
bami za vojsko najmanj 5500 va
gonov. Ne m oremo si m isliti, da 
bencinski kartel teh zalog ne bi 
im el, saj se vendar oficialno n e
nehoma poudarja, da je pri nas 
uvedena kontrola nad karteli.

Nadalje moramo pripom niti, da 
postavljajo in teresenti še druga 
vprašanja, ki so tudi v zvezi s ce
nami. Zaenkrat pa teh vprašanj 
5 ne ponavljam o in se zadovolju
jem o, če da bencinski kartel za
dostna pojasnila na gornja vpra
šanja.

Na vsak način pa smo mnenja, 
da je kartel dolžan dokazati, da je 
sedanje pomanjkanje bencina in 
nafte v Ljubljani upravičeno!

Javnost se  nad nenadnim  in 
malo razum ljivim pomanjkanjem  
bencina in nafte zelo razburja in 
zato je te > bolj potrebno, da ben
cinski kartel z zadovoljivim  po
jasnilom  javnost pomiri.

B esedo ima sedaj bencinski 
kartel!
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Rodni letn i občni zbor

Trgovskega dobrodelnega 
društva »Pomoč«

Ir Ljubljani bo v nedeljo dne 26. 
novem bra 1939 ob pol d eseti uri 
dopoldne v Ljubljani, »Trgovski 

dom«, G regorčičeva 27.

D n e v n i  r e d :
1. Poročilo uprave.
2. Računski zaključek za 1. 1938.
3. Poročilo nadzornega odbora.
4. Proračun za 1. 1939-
5. D oločitev letn in e za 1. 1939.
6. Sam ostojni predlogi.
7. Slučajnosti.
Event. sam ostojni predlogi m o

rajo biti najmanj 8 dni pred ob
čnim  zborom predloženi uprav
n em u  odboru. Ce občni zbor ob 
napovedani uri ni sk lepčen , je 
p o l ure pozneje drug občni zbor 
z istim  dnevnim  redom , k i je 
sk lep čen  ne g lede na štev ilo  čla
nov.

Trgovsko dobrodelno društvo  
»Pomoč« v Ljubljani.

Predsednik: K. A. K regar s. r. 
Tajnik: Leo Franke s. r.

I Potrebna je seja lesnega 
strokovnega odbora

Stalna delegacija lesnega  gospo
darstva kralj. Jugoslavije je na 
predlog Združenja lesn ih  trgov
cev in industrialcev Bosne in H er
cegovine naprosila dr. Savo Obra- 
doviča, pom očnika m inistra za 
trgovino in industrijo, da sk liče  
strokovni odbor za lesno  gospo
darstvo pri Zavodu za p ospeševa
nje zunanje trgovine. Ta seja naj 
bi bila v torek, dne 21. t. m. v 
Beogradu, njen dnevni red pa naj' 
bi bil naslednji:

1. Izvozna dovoljenja;
2. P lačilo  izvoza v n ek lirinšk e  

države po pooblaščenih zavodih;
3. Postopek z dinarji, prejetim i 

vnaprej po k liringu;
4. Postopek za odstopanje de

viz Narodni banki;
5. Menična jamstva za prejete  

predujm e na blago;
6. U vedba term inske prodaje  

deviz.
Ker je jasno, da je v sedanjih  

časih  sestanek strokovnega odbo
ra nujno potreben, upam o, da bo 
prošnji Stalne delegacije in vseh  
lesn ih  organizacij v polnem  ob
segu  ustreženo.

Kako izigravajo nekateri 
tujci naše predpise

U stanavljanje deln išk ih  družb 
za izkoriščanje naših rudnih le 
žišč, se  v naši državi dovoljuje le  
pod pogojem , da je m ajoriteta  
družbe v rokah dom ačega kapita
la. Zato je tudi predpisano, da se  
mora večina delnic g lasiti na im e, 
n e pa na prinosnika. Kljub tem  
[jasnim predpisom  pa tujci ne de
la jo  tako in če le  m ogoče izigrava
jo  te predpise. Zalibog pa jim pri 
item redno pomagajo on i naši ne
zavedni ljudje, da ne uporabim o  
hujšega izraza, k i se dajo kupiti 
kot slam nati možje. Tako poroča 
»Jugoslov. Kurir« naslednje: Ne
ka tuja družba je hotela ustanoviti 
d eln išk o  družbo, k i bi izkoriščala  
bakrena in svinčena ležišča  v juž
n i Srbiji. Tujci so se pogajali z 
lastnikom  ležišč ter m u ponudili 
45% delnic, dočim bi družba do
b ila  49% deln ic, 6% deln ic pa bi 
d ob il neki naš državljan, k i bi pa 
b il seveda sam o slam nati mož tuj
cev  ter b i ti dejansko im eli 55% 
d e ln ic  v svojih rokah. »Jugoslo
v a n sk i Kurir« zato pravi, da bi se 
•morali ze lo  poostriti zakonski 
(predpisi za udeležbo  tujcev pri 
d eln išk ih  družbah, da ne bi mogli 
b iti naši slam nati možje jeziček  
na tehtnici v deln išk ih  družbah v 
Jcorist tujcev.

Kako nai se spremeni 
obrtni zakon

Iz poslovnega poročila

Iz zadružnega registra
V pisa le so se naslednje nove  

zadruge: D elavska stavbna zadru
ga v Ljubljani, Stavbna zadruga  
»Prosvetni dom D ravlje-Siška« in 
Električna zadruga v Stari Novi 
vasi pri Ljutom eru.

Med konferencam i, na katerih  
je sodelovala Zbornica za TOI po 
svojih delegatih, je izredno važna 
konferenca zbornic v zadevi nove
liranja obrtnega zakona, ki jo je 
sklicalo trgovinsko m inistrstvo  
koncem  maja v Beogradu. Ker je 
obrtni zakon osovina, ki ureja 
javnopravne pogoje za izvrševanje 
pridobitnih poklicev, sm atram o za 
važno, da poročam o o toku te kon
ference. Gradivo za to konferen
co se je pripravljalo, zbiralo in 
obravnavalo v zbornicah polnih  
7 let, odkar je novi obrtni zakon 
v veljavi ter so bili že pred leti 
na m edzborničnih konferencah for
m ulirani konkretni predlogi za 
dopolnitev sedanjega zakonskega  
besedila. Razprave so trajale 7 dni 
in so pokazale dokaj nasprotujo
čih si stališč. Konferenca je se v e
da v tem zasedanju m ogla obde
lati komaj polovico obsežnega gra
diva in je bilo zato določeno, da 
se  naj mesec, dni pozneje nada
ljuje. Nato je bila preložena na je
sen in bi m orala biti sredi sep 
tem bra v Ljubljani. Ker pa z usta
novitvijo sam ostojne hrvatske ba
novine v obrtno-pravnem  oziru po
ložaj Se ni b il dovolj prečiščen, je 
bila konferenca ponovno odgode- 
na in doslej še  ni bila sklicana.

K onference so se u d elež ili po
leg  zastopnikov vseh zbornic v 
,državi tudi zastopniki Centrale 
industrijskih korporacij, Central
nega predstavništva gostilničarjev  
ter zastopniki vseh prizadetih m i
n istrstev.

Program  konference je bil, da 
se  na njej razpravljajo vsi pred
logi, ki jih je prejelo m inistrstvo  
za trgovino in industrijo k načrtu 
novele obrtnega zakona od posa
meznih m inistrstev, banskih uprav, 
inženirskih  in apotekarskih zbor
nic, najrazličnejših stanovskih zvez 
in združenj, sploh vseh  prizadetih  
uradov in ustanov.

Že v teku načelne debate, ko se  
je govorilo o načinu dela na kon
ferenci, so posam ezniki vprašali 
zastopnika trg. m inistrstva, ki je 
vodil konferenco, ali se  bo raz
pravljalo tudi o določbah o po
možnem  osebju in o določbah dru
gega dela zakona. Predstavnik m i
nistrstva je na to vprašanje izja
vil, da se na konferenci o tem  ne 
bo razpravljalo, ker bo to vpra
šanje urejeno z uvodnim zakonom  
k trgovinskem u zakonu. Obljubil 
pa je, da bo skušal doseči od pra
vosodnega m inistrstva, da se sk li
če v ta nam en posebna konfe
renca.

Delitev obrtov
Pri razpravi o predlogih  za 

izprcm cm bo § 3. so zastopniki 
trgovinsko-industrijskih  zbornic 
tolm ačili alternativni predlog, ki 
je bil sprejet na lanskoletni maj
ski konferenci. Po tem  predlogu  
bi se obrti delili:

1. g led e na način, kako se  p ri
dobiva obrtna pravica na:

a) obrti, ki se izvršujejo na  
osnovi pooblastitve,

b) obrti, ki se  izvršujejo na 
osnovi dovolitve;

2. z ozirom  na vrsto poslova
nja na:

a) trgovinske obrle,
b) rokodelske obrte,
c) industrijske obrte,
e) ostale obrte, k i nim ajo izra

zitega značaja n iti trgovinskih, n i
ti rokodelskih, n iti industrijsk ih  
obrtov.

V  alternativnem  predlogu se je 
pod točko 2. stavil naslednji pred
log: Obrti se  delijo na:

a) trgovinske,
b) rokodelske,
c) industrijske,
č) gostinske,
d) denarne zavode, pod katere  

spadajo tudi zavarovalnice,
e) prevozne obrte,

f) ostale obrte, ki nim ajo izra
zitega značaja nobene od prej na
štetih  vrst obrtov.

Izčrpna debata se je vršila  g le
de predlogov zbornic k § 19., ki 
se tiče

pogojev za samostojno 
izvrševanje trgovine.

V kom prom isnem  predlogu vseh  
zbornic se  zahteva triletna učna 
doba in dvoletna pom očniška do
ba; po dovršeni učni dobi mora 
napraviti učenec prvi izpit, po do
vršeni pom očniški dobi pa drugi.

Glede določb, ki se  tičejo pre
hoda iz rokodelskega obrta k tr
govskem u se  v predlogih trgovin
skih zbornic zahteva, da m ore ro
kodelec po 5 letih  sam ostojnega iz
vrševanja rokodelskega obrta pre
iti brez dokazov usposobljenosti k 
trgovinskem u obrtu, toda samo k 
sorodni stroki in poil pogojem, da 
je bil v dotični trgovski stroki za
poslen najmanj eno leto.

Debata o teh predlogih je bila 
precej ostra, zlasti se je vidno po
kazala nejevolja vseh zastopnikov  
skupnih zbornic, ko je predstav
nik m inistrstva izjavil, da je m ini
strstvo sploh proti vsakem u doka
zu usposobljenosti za izvrševanje  
trgovine.

Nepovoljno je bila tudi sprejela  
izjava predstavnika m inistrstva, 
da se mora iz zakona črtati §145., 
dasi to ni bilo predvideno v načrtu 
novele. Zato sm o v svojih izvaja
njih podčrtali, da predstavlja prav 
ta določba, po kateri so posli tr
govinskih  potnikov, sk lenjeni z 
osebam i, pri katerih ni bilo do
voljeno isknti naročil, nični, ena 
izm ed glavnih pridobitev novegn  
z a k o n a  o  o h r tih  in  d a  b i « č r ta 
njem te določbe zopet na široko  
odprli vrata inozem skim  trgov
skim  potnikom  in zastopnikom .

Živahnejša debata se je vršila  
tudi g lede dopolnitve § 32., g lede  
katerega so stavili posebne pred
loge: m inistrstvo za socialno po
litik o  in ljudsko zdravje, odsek za 
strokovno šolstvo, glavna uprava 
Udruženja inženirjev in arhitek
tov, Zveza inženirsk ih  komor itd. 
Zastopniki zbornic so zagovarjali 
tekst, ki je bil sprejet na m ajski 
konferenci, dočim je predstavnik  
Centrale industrijskih  korporacij

zahteval, naj se tem u tekstu doda 
še določba, da m ore m inister trgo
v in e in industrije dajati potreb
na navodila banovinam  radi ko
ordinacije in da se mora glede  
poslovodij pri industrijskih  pod
jetjih radi jasnosti izrečno pred
videti, da mu ni treba dokazati 
strokovne izobrazbe.

Pri razpravnh o dopolnitvi §60 . 
sm o zlasti pobijali predlog Apote- 
karske zbornice, ki gre za tem , 
da se monopol lekarnarjev razširi 
tudi na najbolj nedolžna kozm etič
na sredstva.

Pri § 95. sm o se zavzem ali za 
prestilizacijo tega paragrafa, ka
kor je bila sprejeta na skupni kon
ferenci zbornic. V tekstu je zlasti 
tudi določba, da sm e im etnik  zbor
ničnega potrdila po §95 . obrt. zak. 
vrniti potrdilo proti povračilu  
zbornične takse, po odbitku od
škodnine za m anipulativne posle  
zbornice v 6 m esecih od dneva iz
daje.

Pri §§ 96., 97. in 98. sm o skušali 
prepričati referente m inistrstva, 
da so predlogi zbornic utem eljeni 
in v svrho odstranitve nejasnosti 
pri izdajanju pooblastil za prakso 
obrtnih oblastev nujno potrebni.

S poudarkom sm o zahtevali, da 
m inistrstvo usvoji predloge zbor
nic k § 143., ki se  tiče iskanja na
ročil po trgovskih potnikih. S tili
zacija zborničnih predlogov gre za 
tem , da bo v znkonu jasno reče
no, da je iskanje naročil pri za
sebnih strankah za vsakršno bla
go brezpogojno prepovedano.

Daljša debata je bila tudi k 
predlogom  za sprem em bo § 160., 
glede podružnic in pomožnih loka
lov sploh. Zastopnik Centrale in 
dustrijskih korporacij je zagovar
jat stališče, da so prodajathtee in
dustrijskih podjetij pomožni loka
li, za katere ni treba niti poobla
stila , niti usposobljenega poslo
vodje ,m arveč običajna prijava pri 
obrtni oblasti, dočim so zastopniki 
trgovinskih zbornic zahtevali, da 
se morajo tudi take prodajalnice 
obravnavati tako, kot se obravna
vajo podružnice trgovskih podje
tij. Razprava se je ustavila pri 
§ 176. tako, da je obdelana komaj 
polovica gradiva. Izdaja n ovele je 
že zelo pereča, in bi b ilo  v sp loš
nem  interesu , da se čim prej iz
vrši.

.Akciia nabavlialnih za
drug drž. uslu
Ta lep i podnaslov sm o čitali v 

»Slovencu« v članku: »Cene živ
ljenjskim  potrebščinam  se dviga
jo«. T isti, ki čitajo sam o naslove  
v listih  — in teh ni m alo — so 
najbrže dobili vtis, kakor da na- 
bavljalne zadruge pripravljajo ve
likansko akcijo za om iljenje dra
ginje. č e  bi pa članek prečitali, bi 
doživeli siln o  razočaranje. Kajti 
vsa zahteva oz. vsa akcija nabav- 
ljalnih zadrug je v tem , da zahte
vajo uvoz dotičnih predm etov, ki 
so za življenje najbolj potrebni. 
In nadalje je akcija v tem, da za
htevajo višje plače. Moramo kar 
odkrito reči, da je akcija nabav- 
ljalnih zadrug takšna revščina, da 
sploh ne zasluži napisa akcije. O 
vsem  tem so gospodarske in zlasti

trgovske organizacije že davno in 
mnogo bolj jasno povedale, kaj je 
treba storiti. In celo za zvišanje 
uradniških plač so se  trgovci iz
javili že davno in mnogo pred na- 
bavljalnim i zadrugami.

Pričakovali smo, da bo »Slove
nec« povedal, kako so nabavijalne 
zadruge znižale cene, kako so 
polne njih zaloge in kako velikan
sko korist imajo zadružniki, ker  
so nabavljalne zadruge dosegle d i
rekten stik m ed producenti in kon- 
sum enti. O vsem  tem  pa n ičesar  
ne slišim o.

Kje so torej on e velikan sk e  
prednosti nabavljalnih zadrug in 
konsum ov? Sedaj v stiski bi se  
m orale predvsem  pokazati 1

Industrija usnja zahteva 
prepoved izvoza surovih 

kož
Prejšnji teden  je b ila  v B eogra

du konferenca zastopnikov usnjar
ske industrije. Na konferenci se  
je  konstatiralo, da so  postale za
loge surovih kož zaradi velikega  
izvoza zelo m ajhne. Poleg  tega so  
se kože tudi zelo podražile. Suro
ve telečje kože, k i so velja le v av

gustu 9  do 11 din, veljajo sedaj 
17 do 22 din. Usnjarska industri
ja pa trpi zelo tudi zaradi podra
žitve vseh kem ikalij, k i jih potre
buje. Njih cena je narasla za 50%. 
R astlinski ekstrakti za strojenje 
pa so se podražili celo za 100%. 
Na konferenci so  zato zahtevali, 
da se prepove izvoz surovih kož 
ter da se dovolijo kom penzacijsko  
kupčije za uvoz surovin in kem i 
kalij, ki jih potrebuje usnjarska  
industrija.

Politične vesli
B alkan sko konferenco  n ap oved u 

jejo  šv icarsk i listi. N ajprej pa je  
treba  rešiti vprašan je  D obrudže. 
R om un ija  naj bi se  zavezala , da  
odstop i B olgarsk i po vojn i D o- 
brudžo. B olgarska p a  zah teva , da  
j i  vse balkanske države jam čijo , da  
se  bo to  res zgodilo. N a n egotovo  
nam reč B olgarska noče p rista ti na  
vstop  v ba lk an sk i blok. M ed R o
m u n ijo  in  B olgarsko p osredujeta  z 
uspehom  Ju goslav ija  in  Ita lija .

Sovjetska  vlad a  je pred lagala  
tu ršk i v lad i, da se  obnove p oga
jan ja . T urška v lad a  pa je odgo
vorila, da  se  m ora o tem  najprej 
p osvetovati s  francosko in  a n g le 
šk o  vlado.

F rancosk i fin a n čn i m in ister  je 
izdela l n a čr t za  gospodarsko fed e 
racijo  m ed  A nglijo  in  F rancijo . 
N ačrt bi pom en il prvi korak k 
u stan ov itv i združen ih  evropskih  
držav.

M ussolini je v odgovoru n a  po
zdrave in  a k lam acije  m lad in e pred. 
p alačo  V enezio  v svojem  govoru  
n ag las il, da  je treba iz p rev id n osti 
im eti poleg k n jig  tu d i orožje. I ta 
lija  je za m ir, toda  za oborožen  
m ir.

Ita lija  n ikakor n e  m ore dovoliti,
da bi Sovjetsk a  R usija  prišla  čez  
K arpate a li da bi se  vr in ila  n a  
B alkan . Tako poudarjajo  ita lija n 
sk i listi.

N em ški zu n an ji m in ister  v. R ib
ben trop  Je sp reje l v svojem  kabi
n etu  b elg ijsk ega  in  n izozem skega  
poslan ika  ter  jim a  po naročilu  
H itlerja  izjavil, d a  sm atra  nem šk a  
vlad a po  francoskem  in  ang lešk em  
odgovoru n a  b elg ljsk o-n izozem sk i 
predlog za m irovno posredovanje  
ta  predlog k ot brezpredm eten . Ni 
pa izk ljučeno, da bo H itler  vseeno  
s posebnim  p ism om  odgovoril n izo 
zem ski kraljici in  belg ijsk em u  kra
lju. N jegov odgovor pa bo n ed vom 
n o  n ega tiven .

V si n em šk i lis ti ogorčeno zavra
čajo  fran cosk e in  an g lešk e  p ogoje  
za m ir. P oudarjajo , da n e m ore b iti 
n it i govora o tem , d a  bi p rista la  
N em čija  n a  razpravo o  obnovi Av
str ije  a li Č eškoslovaške. T akšn a  
zah teva  p ostav lja  m ed N em čijo  in  
zavezn ike n ep rem ostljiv  prepad.

G ovori se, da bo n em šk i odgovor  
siln o  kratek  in  da  bo n ag la s il, da  
bi p om en ila  obnova P oljske in  Če
škoslovaške (o  A vstriji odgovor  
nploh n e  bo K o v o r l l U k  bi. N em 
čija  izgu b ila  svoj ž iv ljeh jsk i p ro 
s to r . Z a to  N e m č ija  o ta k š n ih  pogo
j ih  n e  m o re  n i t i  r a z p ra v lja t i .

V znem irjen je n a  N izozem skem  
se  je poleglo . N ekateri n izozem ski 
lis t i in  p o litik i ostro n ap ad ajo  n i
zozem sko vlado, ker n i zn a la  p o 
m ir iti ljud i, tem več celo  s a m a  dala  
povod za razbu rjen ost dežele.

N em ci so začeli d e la ti n a  b elg ij
sk i in  n izozem sk i meji_ utrdbe.

N a zap ad n i fron ti še vedno n i 
bilo n ikak ih  pom em bnejših  d ogod
kov. A ngleška le ta la  so  izvršila  
m n ogo  u sp ešn ih  poletov  n ad  N em 
čijo. T udi n em ška le ta la  so  p ove
ča la  svojo  ak tivn ost.

A ngleži poročajo, da so  b ile te  
d n i p otop ljene tri n em šk e podm or
n ice.

Pomorski strokovn jak »D aily T e- 
legraph a« p iše, da d okazuje p oto 
p itev  b ritan sk ega  rušilca, d anske  
lin ijsk e  lad je, kanadske lad je in  
m n og ih  drugih  trgovsk ih  lad ij, ki 
so  vse zadele ob m in e, da sp u ščajo  
N em ci svobodno p lavajoče  m ine.

N eka n em šk a v o ln a  la d ja  je za 
p len ila  fin sk o  ladjo  »Jesi« in  jo 
od vedla  v H am burg. L adja je im ela  
n a  krovu b lago  za  Am eriko.

Iz B erlin a  se uradno dem an tira  
vest, da  bi nem šk a  v lad a  z a h te 
vala. da n apove C eško-M oravska  
vojno F ran ciji in  A ngliji ter  da  
u stan ov i češk i in  m oravski arm ad 
n i zbor, d a  bi se  s  tem  d isk red iti
ra la  a k c ija  C ehov v  F ranciji.

P oob laščenec n em šk ega  zu n a n je
ga  m in istrstv a  je izjavil, da  n im a  
N em čija  proti šv ed sk i n ik ak ih  po
seb n ih  zah tev . G ospodarska p oga 
ja n ja  s  šv ed sk o  se  bodo n a d a lle -  
va la , kakor h itro  dobi nem ška d e
leg a c ija  nova navod ila  iz B erlina .

Veliko poljsko in d u strijsko  m esto  
Lodz je z vsem  okrajem , ki je po
polnom a poljsk i, p rik ljučen o k p o- 
zn anjsk i pokrajin i in  s tem  k N em 
čiji.

P redsednik  p oljske v lade g en e 
ra l S ikorski in  p o ljsk i zu n a n ji m i
n is ter  Z aleski s ta  b ila  sprejeta, od 
an g lešk ega  kralja. N jim a n a  ^ast 
je  prired il a n g lešk i kralj po avd i
e n c i zakusko. , _  , ,

N ap etost m ed  F insko in R usijo  
se  je povečala . R uske vesti, da je  
m obilizacija  povzročila F insk i v e li
ke fin a n čn e  težave, je zavrn il gu 
vern er fin sk e N arodne banke. Na 
m eji se  je zgodilo več in cidentov .

Z aradi sm rti n ek ega  d ijaka, ki 
je b il aretiran  ob prilik i d em o n 
stracij 29. oktobra v  Pragi, so  pri
red ili n jegov i tovar iši velike d e 
m on stracije .

Za p redsednika lab u rističn e  p ar
lam en tarn e delegacije  je b il znova  
izvo ljen  m ajor A ttlee .
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Plenarna seia 
Zbornice za TOI
je b ila v sredo dopoldne. O poteku  
seje sm o že  poročali v svoji prejš
nji številki. Zaradi tedenskih  na
ročnikov pa je treba, da vsaj v 
glavnih obrisih podam o potek  
seje.

S e jo  je  otvoril in vodil predsed
nik Ivan Jelačin. Seje se n i ude
ležil d e l obrtnikov, ki se  je  začel 
v zadnjem času zelo ogrevati za 
ločene zbornice. Vendar pa se je 
tudi ta del obrtnikov po predsed
niku odseka Ivanu Ogrinu izjavil 
za novi proračun. Jasno pa je, da 
večina obrtnikov ni za ločeno zbor
nico.

Predsednik  Jelačin  je najprej 
podal predsedstveno poročilo, na
to pa poslovno poročilo. Zlasti 
obširno je govoril o protidraginj- 
ski uredbi in sedanjih razmerah 
ter krepko naglasil, da sedanje 
draginje n iso  krivi trgovci, ki od 
sedanjih razmer najbolj trpe.

Zbornični svet je nato soglasno  
sprejel novi proračun v v išin i 
3,871.754 din. Zbornične doklade 
ostanejo neizprem enjene.

S led il je referat zborničnega taj
nika dr. Pretnarja o izpopolnitvi 
strokovnega nadaljevalnega šol
stva. Referat je zaradi svoje te
m eljitosti vzbudil sp lošno odobra
vanje. (V eni prihodnjih številk  
ga bomo objavili v celoti.)

Zbornični svet je nato razprav
ljal in sprejel sam ostojne predlo
ge zborničnih svetnikov in neka
tere še izpopolnil.

Skupno je b ilo vloženih 11 sa
m ostojnih predlogov, in sicer na
slednji:

Zbor. svet. Jože H rastelj zaradi 
sezonskih delavcev iz Prekm urja
in severne m eje, da se zaposlijo  
doma.

Zbor. svet. Jože H rastelj za 
zboljšanje gm otnega položaja drž.
nam eščencev, zlasti srednjih in 
nižjih.

Zbor. svet. Milko Senčar, za 
zboljšanje naših cest.

Zbor. svet. Milko Senčar glede  
dostave prodanega blaga na dom 
odjem alcem  izven kraja trgovče
vega obratovanja.

Zbor. svet. Anton Fazariuc za 
uvedbo avtom atske telefonske cen
trale v Celju za Celje in okolico.

Zbor. svet. Anton Fazarinc za 
decentralizacijo delavskega in na- 
m eščenskega zavarovanja. Enak 
predlog je stavil tudi zbor. svet. 
Anton Krejči.

Zbor. svet. Ivan Škrl za zopet
no uvedbo ukinjenih potniških  
vlakov.

Zbor. svet. Mirko P eterlin  za 
zboljšanje gostinstva v tujsko pro
m etnih krajih.

Zbor. svet. Gorjanc, da bi m ogli 
podružnici Narodne banke v Ljub
ljani in Mariboru sam ostojno iz
dajati izvozna dovoljenja.

Zbor. svet. Zadravec za sp re
m em bo določila § 219. obrtnega  
zakona.

(V se sam ostojne predloge zbor
ničnih svetnikov bomo zbog njih 
važnosti objavili v »Trg. listu« v 
celoti.)

V E L IK A
BLASNIKOVA

ie  izšla 
19 40

Samostojni
zborničnih

Razširitev kompetenc 
podružnice Narodne banke

Predlog zb. svet. F. Gorianca
Med težavam i, k i v prav ob

čutni m eri zavirajo norm alni raz
voj poslov ob izvozu lesa , so tudi 
form alnosti, ki so v zvezi z izvoz
no kontrolo. P roti izvozni kon
troli, če je ta iz devizno političnih  
ali drugih ozirov nujno potrebna, 
v načelu nim am  pom islekov, toda 
način izvajanja te kontrole n ika
kor ne bi sm el po nepotrebnem  
zavirati in oteževati izvoza sam e
ga. Narodni banki mora biti zna
no, koliko vagonov posam eznih  
vrst le sa  se  v določenih časovnih  
razdobjih izvaža iz območja en e  
a li druge podružnice. Zato bi mo
gla Narodna banka brez vsakih  
pom islekov pooblastiti svoje po
družnice, da smejo v okviru do
ločenih m esečnih  kontingentov, 
izdajati sam e dovoljenja za izvoz 
lesa. Iskanje teh dovoljenj v B eo
gradu za vsak vagon posebej je 
zam udno in večkrat celo onem o
goča izvozniku točno izpolnitev  
prevzetih obveznosti. Tudi sm a
tram, da je pri lesu  tak način

kontrole nepotreben. Podružnici 
Narodne banke v Mariboru in v 
Ljubljani naj bi sam e izdajale 
dovoljenja za izvoz, ker bi se  s 
tem  znatno olajšal položaj naših  
izvoznikov. Gre za navaden adm i
nistrativen tehnični ukrep, ki bi 
se dal izvesti brez vsakih pom i
slekov za učinkovitost kontrole. 
Ako bi se izkazala potreba, bi 
m ogla Narodna banka tako po
oblastilo ob vsakem  momentu pre
klicati. Tudi im a Narodna banka 
m ožnost dnevne kontrole nad iz
dajanjem takih izvoznih dovoljenj. 
Zato smatram, da proti ugoditvi 
tem zahtevam naših  izvoznikov ne 
bi sm eli b iti nobeni pom isleki.

Predlagam , da blagovoli plenum  
sk len iti, da se  zbornica ponovno  
obrne na Narodno banko s proš
njo, da se pooblastita podružnici 
v Ljubljani in v Mariboru, da. bi 
sm ele vsaj za le s  izdajati predp i
sana izvozna dovoljenja. (Odobra
vanje.)

Za zbolišanie naših cest
Predlog zb. svet. Milka Senčarja

Cesta Maribor— Ptuj je v zelo  
slabem  stanju. Vedno bolj in bolj 
propada, toda odločujoči faktorji 
očividuo tega ne vidijo, ker bi s i
cer že davno kaj ukrenili, da bi 
se na nji ne d elala  škoda, ki je 
vedno večja in ki se  brez izdatno 
zvišanih stroškov ne bo dala po
praviti. D anes je propadanje te 
ceste že tako napredovalo, da go 
tovo ne bo več dolgo trajalo, ko 
bodo nastale škode, ki bodo nem o
teno porabo bistveno ovirale.

Za človeka, k i potuje po tej ce
sti s kakšnim  vozilom , je potova
nje prava muka. Cesta kaže toliko  
reber, da se tudi vozila sam a do 
skrajnosti kvarijo. Za pešliojo je 
cesta v času deževja, ko je luknja 
pri luknji zalita z vodo, katero  
brizgajo vozila na vse strani, že 
sedaj jako neuporabna. D anes se  
ljudje že ogib ljejo te ceste. Ce le  
mogoče, vozijo rajše po sicer dalj
ši, toda bolje vzdrževani banovin
ski cesti preko Vurberga ali pre
ko Frama.

Da je cesta v tako slabem  sta
nju, je glavni vzrok ta, da se že 
več časa v redu ne vzdržuje oz. ne 
popravlja in posipa. Radi tega bi 
bilo na njej nujno potrebno tem e
ljit« popravilo in posipanje.

Predlagam , da zbornica sk len i 
opozoriti bansko upravo na obup
ne razm ere na tej cesti in jo pro
siti, da posveti popravilu vso po
zornost, odnosno vse  ukrene, da jo 
v najkrajšem času spravi v [>ora- 
ben stan.

Ko je zbor. svet. Senčar zaklju
čil svoj referat, ki je bil od vseh 
sprejet z odobravanjem , so se  od 
vseh strani oglašali klici, da je 
treba popraviti vse drž. ceste v 
Sloveniji, k er so  vse v enako ža
lostnem  stanju. Zato je zbornični 
svet sk len il, da se  predlog g. Sen
čarja razširi in da zbornični svet 
ponovno opozori odločujoče čini- 
telje na veliko škodo, ki jo ima 
gospodarstvo zaradi skrajno slabih  
cest v S loveniji.

Vprašanie sezonskih delavcev
Predlog zb. svet. Jože Hrastelja

Ko se d anes rešujejo zelo važna 
vprašanja naše ožje dom ovine Slo
venije, smatram za svojo dol/most, 
da naslovim  na zbornični plenum  
opozorilo na nerešeno ali bolje re
čeno zelo  napačno rešeno vpraša
nje naših sezonskih  delavcev v 
tujini.

Gospodje, to ni sam o gospodar
sko vprašanje Prekm urja in naših  
severno-obinejnih krajev, to vpra
šanje je narodnega in državnega  
pomena.

Nad deset tisoč m ladih dela- 
željnih in  kruha potrebnih sinov  
in  hčera slovenskih  družin poši
ljamo po posebni za to ustanov
ljeni organizaciji spom lad za spo
mladjo v tujino za zaslužkom  in

Zahvala
Podpisani se iskreno zahvaljujeva Trgovskemu dobrodelnemu 

društvu „P O M O C ' v Ljubljani, „Trgovski dom", za vestno izplačano 
posmrtnino po pokojnih zavarovancih. Pri tej priliki priporočava to 
društvo vsem trg. pripadnikom in izjavljava, da s članstvom pri Po
moči zagotovite svojcem prvo najnujnejšo pomoč ob svoji smrti. V 
teh resnih časih, bi moral biti vsak član tega prepotrebnega društva!

V Ljubljani dne 16. novembra 1939

Albina Zvolenk,
nečakinja Franje Rihtaršič, 

trg. s sadjem

Katarina Cernii,
žena Ivana Černiča, 

zavarovalnega nadzornika

nikdo se ne vpraša, če je to prav 
ali ni prav. In ko se na zimo zo
pet vračajo nazaj k svojim  druži
nam, telesno  izčrpani, mnogokrat 
razočarani, praznih rok in z gren
k im i občutki, da jim m ati domo
vina, kljub zdravju, kljub pridno
sti in volji do dela ne more dati 
vsakdanjega kruha, še le  spozna
mo, da to ni prav.

In kljub tem u spoznanju dopu
ščamo, da se leto  za letom  naši ob
m ejni prekm urski m ladini pod silo  
tujih razmer jem lje čut ljubezni do 
dom ovine, do rodne grude in do 
vsega, kar je domačega.

Zelo žalostna slika se razkrije 
človeku, ki ima priliko, da gleda  
dan za dnevom  v jedro teh žalost
nih razmer. Dobro in pošteno  
prekm ursko in obmejno prebival
stvo ob severni meji je številno, 
gosto naseljeno in revno, ter mu 
sam a zem lja v resn ici ne more 
dati vsega za življenje, dasiravno  
živi v najskrom nejših razmerah.

Mnogo je družin, ki so po vrsti 
tekom  let poslalo v tujino za za
služkom vse svoje štev iln e sinove  
in hčere. Tuje razm ere in domača 
revščina so jim vtisn ile  pečat o 
grenkosti življenja ter s  fiksno  
idejo, da je drugače sploh nem o
goče.

Odločujoči čin itelji so b ili več
krat opozorjeni na ta žalostna dej

stva. Bila so tudi že razna posve
tovanja, vendar se do danes to 
važno gospodarsko in narodno 
vprašanje naše m eje ni prem akni
lo z mrtve točke. Prekm urski in 
obm ejni sezonski delavci so  še  
vedno prepuščeni na milost in ne
m ilost svoji usodi.

A li je res nem ogoče najti mož
nosti, da se tem delovoljnim  lju
dem  ne m ore nudit kruha in za
služka doma v dom ovini? A li je 
ravno prekm urski in obm ejni mla
dini usojeno, da mora pod silo  raz
m er iskati svoj borni vsakdanji 
kruh v tujini? ča s , v katerem  ži
vimo, nas je v m arsičem  prehitel; 
danes mora biti narodna zavest 
obm ejnega prebivalstva močna in 
jačja kot je bila kdaj koli preje.

To ni vprašanje sam o nas ob
m ejnih Slovencev, ki živim o na 
m eji, to vprašanje je in mora biti 
sveto vsakem u Slovencu. Kjer ko
li in kadar koli mora pom agati 
vsak Slovenec, da se to vpraša
nje pam etno reši.

V tem cilju naslavljam  na zbor
nični plenum  naslednje predloge:

1. Zbornica za TOI v Ljubljani 
naj opozori odločujoče oblasti in
čin itelje na slabe gospodarske in 
socialne razm ere prekm urskega in 
obm ejnega prebivalstva Sloven
skih goric.

Mogočna zdravilna 
moč narave
se Se posebno izraža v naravni

R O G A Š K I  S L A T I N I

2. Iz posojila za večja gradbena  
dela naj se takoj predvidijo večja 
javna dela v teh krajih, da se vsaj 
delno zaposlijo delavci, ki so b ili 
dosedaj navezani na zaslužek v 
tujini.

3. Ostali delavci iz Prekm urja  
in obm ejnih krajev, ki se ne bi 
m ogli zaposliti v domačem krajit, 
naj se  zaposlijo pri raznih večjih  
javnih delih  v ostalih krajih Slo
venije. V to svrho naj se preosnu- 
je dosedanji urad za sezonske d e
lavce v tujini, ki naj s pomočjo 
oblasti priskrbi tem  delavcem  
delo doma.

K er je sam o na ta način mo
goče v bodoče zaustaviti izselje
vanje sezonskih delavcev iz naših  
krajev, prosim  visoko zbornico, da 
na odločujočih m estih tolmači po
trebo, da se prizadetim  delavcem  
ustvarijo doma v dom ovini boljše 
življenjske razm ere, kakor jim jih 
je dosedaj nudila tujina. (Odobra
vanje.)

leie zborničnih
Trgovinski odsek

V torek, dne 14. novem bra t. L, 
dan pred plenarno sejo je b ila  
seja trgovinskega odseka Zbornice 
za TOI |k k 1 vodstvom  odsekovega  
predsednika A lbina Smrkolja. Po  
predsednikovih  naznanilih  o odo
britvi zborničnega sk lepnega ra
čuna je predsednik Smrkolj poro
čal o im enovanju zborničnih za
stopnikov v razne ustanove in 
odbore itd.

Po njegovih naznanilih  je podal 
referent odseka dr. Ivan Plesa 
obširno poročilo o akcijah, ki jih 
je izvedla zbornica v trgovinskih  
zadevah od zadnje odsekove seje. 
Poročal je o anketi, ki je bila na 
poziv m inistrstva g lede zakona o 
obrtih in o predlogih, ki so jih 
stavili zastopniki zbornic k posa
m eznim  določilom  tega zakona, 
zlasti g led e pogojev za sam ostoj
no izvrševanje trgovine, glede  
iskanja naročil pri zasebnih stran
kah, g lede šiišm arstva itd. Tudi 
je poročal o konferencah, ki so  
b ile za norm alizacij« kreditnih  
prilik, g lede pritožb trgovcev de- 
tajlistov proti tovarnarjem zlasti 
tudi radi izprcnionjenih dobavnih  
rokov ter o sk lep ih , ki so  b ili stor
jeni na osnovi te ankete. Nadalje 
je obširno poročal o  predlogih k 
novem u pravilniku o krošnjarje- 
nju, o uputnicah za prevoz ljudske 
hrane v pasivne kraje, g lede ta
rifnih olajšav po železnicah za tr
govske potnike, g led e anket in 
priprav za sadno izvozno sezono, 
glede nelegalnega prekupčevanja  
z živino. Poročal je tudi o  uspešni 
zaključitvi akcij zbornice za ob
vezno uvedbo legitim acij za naku
povalce, nadalje o uvedbi leg iti
macij za sejm arje, o nedopustnem  
poslovanju nabavljalnih zadrug z 
nečlani ter o razširitvi poslovanja 
konsum nih zadrug državnih na
m eščencev na privatne stranke, 
glede novih uzanc za trgovino z 
lesom , g led e trgovine z živinsko  
soljo, g led e trgovskega nadalje
valnega šolstva itd.

P o  razpravi o  poslovnem  poro
čilu je poročal zbornični predsed
nik g. Ivan Jelačin  o  proračunu  
zbornice za leto 1940. Proračun  
predvideva za specialne potrebe 
trgovinskega odseka kredit v iz
nosu din 291.000'—.

Na predlog zborničnega svetn i
ka Fazarinea je bil proračun so
glasno sprejet.

S ledilo je poročilo referenta dr. 
Plessa  o  predlogih za uredbo g le
de pravice službojem nika do pro
stega časa, ki mu pripada po od
povedi za iskanje druge službe, 
nadalje o  predlogih k uredbi o 
m inim alni odškodnini za d e lo  va
jencev ter o predlogih za izdelavo  
novih sejm skih redov.

Izčrpno poročilo o  davčnih za
devah je podal tajnik Žagar. R e
š ile  so se nato štev ilne prošnje za 
podpore ter porazdelil znesek  din  
50.000'— za trgovsko-nadaljevalne  
šole. P o  predlogu zborničnega  
svetn ika Pinterja se je obširno  
razpravljalo o  reorganizaciji veli- 
koprodaje soli. Zbornični svetn ik  
Joža H rastelj je nato govoril o 
ureditvi vprašanja naših sezonskih  
delavcev ter o  zvišanju prejem kov  
državnim in avtonom nim  nižjim  
nam eščencem . G. Fazarinc je go
voril o poštnih razmerah v Celju 
ter o  potrebi decentralizacije so 
cialnega zavarovanja, g. Milko 
Senčar o  cestnih razmerah, zlasti 
o  cesti Ptuj—Maribor ter  o  do
stavljanju blaga po tovornih avto
m obilih, g. Gorjanc o  razširitvi 
kom petenc podružnic Narodne ban
ke. Na osnovi teh poročil je odsek  
sk len il, da se bodo o  vseh teh  
vprašanjih stavili sam ostojni pred
logi na jutrišnji plenarni seji. Ob 
četrt na 3 je predsednik odseka  
g. Smrkolj zaključil sejo.

Industrijski odsek
V torek dne 14. t. m. je  zasedal 

industrijski odsek in razpravljalo  
važnih industrijskih zadevah. S e
jo je vodil zbornični podpredsed
nik g. R. Skubee, ki je uvodoma  
podal splošno poročilo o  položaju.

Nato so sled ila  predsedn iška  
naznanila in razprava o proračunu  
za 1. 1940..O d sek  je po vestnem  
preudarku ter zlasti po proučitvi 
vprašanja, če je pričakovati, da bo 
zbornica proračunjene dohodke tu
di v resnici prejela, sprejel pro
račun v obliki, v kakršni ga je se 
stavil zbornični finančni odbor. Ob 
tej priliki je odsek  razm otrival po
ložaj, kakršen bi eventualno na
stal, če bi se  obrtniki izločili ie 
skupne zbornice.

Poročilo o  akcijah zbornice v za
devi preskrbe industrije s surovi
nami, o  težkočah radi izvoznih  
om ejitev in uvedene kontraband- 
ne kontrole ter o pritožbah tr
govskih krogov proti izprcine-
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■fenrm dobavnim  pogojem  in ce
nam  za industrijske proizvode je 
podal generaln i tajnik Ivan Mo
horič. V svojem  zelo zanim ivem  
poročilu se  je dotaknil vseli vpra
šanj, k i so v sedanjih kritičnih ča
sih važna za industrijo. Razprav
ljal je o  težkočah vsake panoge 
posebej, posebej je  podčrtaval tež- 
koče, k i jih ima pri nabavi suro
vin  naša železarska, naša predil- 
niška, kovinska in  druga industri
ja. D otaknil se  je tudi vprašanja 
protidraginjske akcije in  razprav
ljal o  njenem  pom enu in uporabi 
za industrijo. Poročilo, ki je b ilo  
podprto s statističn im i številkam i, 
je vsebovalo tudi razne nasvete, 
kako bi se  razne težave om ilile , če 
ne docela odstranile. Poročilo je 
vzbudilo v odseku sp lošno zani
manje vseh članov odseka in je 
tvorilo podlago za poučno debato, 
v k ateri je poročevalec dal še  na
daljnja pojasnila.

Nadalje je gen. tajnik Mohorič 
poročal o ureditvi službenega raz
m erja pri vpoklicu delojem alcev  
na vojaško službovanje. V svojem  
poročilu je navedel predloge in  
pripom be konference zbornic k 
tem u vprašanju, k i je toliko nujno, 
da bi se m oralo pospešno reševati, 
ker so gospodarski, posebno pa in
dustrijski krogi na njem  živo in- 
teresirani.

Nato je poročal g. žagar o po
stopanju davčnih oblasti pri pre
gledu poslovnih knjig. Poročilo je 
vzel odsek  soglasno na znanje. 
P ri slučajnostih je predlagal zbor. 
svetn ik  Krejči, da zavzam e indu
strijsk i od sek  svoje sta lišče glede  
osam osvojitve naših okrožnih ura
dov za zavarovanje delavcev in 
predloži tozadeven predlog. Nada
lje je g. ing. K iepach predlagal, 
da se  zbornica zanim a za osnutek  
uredbe o pogonskih sredstvih. Obe 
in iciativi je odsek  soglasno odobril. 
Končno je dr. P avlin  predlagal, da 
se  g. dr. Lazareviču, načelniku in
dustrijskega oddelka v m inistrstvu  
trgovine in  industrije ob  vpoko- 
jitvi izreče p ism ena zahvala za 
vse, kar je tekom  svojega dolgo
letnega službovanja storil za in
dustrijo. Dr. Lazarevič se je ves  
čas svojega službovanja živo zani
mal za slovensko industrijo in 
mnogo pripom ogel za njen razvoj. 
Industrialci so pri njem  vedno  
našli razum evanje za svoje težave 
in  v mnogih prim erih tudi pomoč, 
kolikor je bila ta od njega osebno  
mogoča. B il je pravi mož na pra
vem  n estu. S lovenska industrija  
ga bo težko pogrešala, posebno  
pri raznih trgovinskih pogajanjih, 
ker ima m alo tako dobrih, uvidev
nih in požrtvovalnih prijateljev, 
kakor ga je im ela v o seb i dr. La
zareviča. Odsek je predlog dr. P av
lina soglasno odobril.

Gostinski odsek
Včeraj dne 14. novem bra je b i

la seja gostinskega odseka, k i jo 
je otvoril in vodil predsednik  go
stinskega odseka Ciril Majcen. Po 
podanem  poslovnem  poročilu  
posam eznih akcijah, ki jih je go
stinski odsek vodil v pretek li po
slovni dobi, je odsek  obširno raz 
pravljal o letošnji tujskoprom etni 
sezoni, k i je kljub izrednim  raz
m eram  bila po štev ilu  gostov  
boljša kot lan i, v finančnem  oziru  
pa je b ila vsekakor šibkejša kot 
sezone prejšnjih let. Z ozirom  na 
težak položaj gostinstva v turi 
stičn ih  krajih je odsek stavil pred  
loge  za plenarno sejo, da jih 
zbornica dostavi na odločujoča 
m esta. G ostinski odsek je dalje  
razpravljal o om ejitvi izdajanja 
gostinskih  dovolil ter o osnutku 
uredbe o pravici službojem alca  
da izostane od dela v svrho iska  
nja nove zaposlitve po odpovedi 
službe in o načrtu uredbe o m i 
niinalni odškodnini za delo vajen  
cev.

Proračun gostinskega odseka  
za le to  1940. znaša din 180.000 
proti din 161.000 za lansko leto. 
Po obrtnopravnih zadevah je 
končno razpravljal gostinski odsek  
o raznih prošnjah za podpore, 
m ed njim i predvsem  za strokov-

Živahna delavnost 
Združenja trgovce

P retek li teden  je b ila seja upra
ve Združenja trgovcev v Kranju. 
Sejo, katere so se  u d elež ili prav  
vsi člani uprave, je vodil predsed
nik Bcrjak, ki je tudi poročal o 
dveh važnih članskih  sestankih. 
Na prvem  sestanku se jo razprav
ljalo o ustanovitvi lesne zadruge, 
da bi se s tem zagotovile gozdnim  
posestnikom  boljše cene. Sestanek  
pa se je izrekel proti ustanovitvi 
takšne zadruge, in  to iz ,ze lo  teht
nih razlogov. Boljše cene omogoči 
gozdnim  posestnikom  najlaže zdra
va konkurenca m ed lesn im i obra
ti. Žage so večinom a v rokah ma
lih  posestnikov, ki zaslužka od žag 
nikakor ne b i m ogli pogrešati. 
U stanovitev nove zadružne žage 
bi te m ale posestn ike uničila. Po
leg  tega pa bi b ila zadružna žaga 
tudi nepotrebna, ker n iti sedanje 
m ale žage n iso  polno zaposlene. 
U poštevati pa je še  to: Država 
potrebuje denar, ki ga dobi le  od 
obratov v zasebni lastn ini. Privi- 

giji zadrug pa državi samo ško
dujejo. Ker se sedaj odpira lesu  
nekoliko boljša konjunktura, bi 
že tudi n ekateri hoteli ustanoviti 
zadrugo, k i naj izkoristi to kon
junkturo. Ko pa te ne bo več, pa 
bodo k lica li državo na pomoč, da 
pomaga z denarnim i podporam i. 
Zato n i z zadrugo nič!

Na drugem  članskem  sestanku  
se  je  razpravljalo o novi proti- 
draginjski uredbi. Kot zastopniki 

pododbor, k i se  ustanovi po tej 
uredbi v Kranju, se  izvolijo kot 
zastopniki združenja Anton A da
m ič kot član in Ivan Rekar kot 
nam estnik. Pri tej p rilik i se  je 
razvila tudi daljša debata o ured
bi sam i in  o sedanjih tržnih raz
m erah. U gotovilo se  je, da so pro
dajne cene tudi za blago iste  ka
kovosti zelo različne, ker proda
jajo nekateri še  b lago iz stare za
loge, drugi pa že novo, po višjih  
cenah nabavljeno blago. 0  kopi- 
enju blaga pri trgovcih ni govo

ra, ker je blaga sploh prem alo. 
Pač pa so se ugotovili nekateri 
prim eri neupravičenega kopičenja  
pri proizvajalcih in dobaviteljih. 
Trgovci na drobno pa so dostikrat 
v zadregi, ker n e m orejo v vsem  
ustreči n iti svojim  staln im  odje
m alcem. Na sestanku so se kon- 
statirale tudi naslednje nelogično
sti: Zakaj se  je podražilo jedilno  
olje, ko pa je b ilo kupljeno sem e  
še po starih cenah. Tudi ni razum
ljivo, zakaj je vedno dražja moka, 
ko vendar »regulira cene« že od 
nekdaj povsod »priljubljeni« Pri- 
zad. Tovarne m ila ne dobavljajo. 
Govorilo se  je tudi, da nekatere 
tekstilne tovarne ne izvršujejo na
ročil, čeprav so njih skladišča  
polna.

G lede cen bi m orale pristojne  
oblasti upoštevati tudi to, da je 
sicer izkupiček za staro blago v iš
ji, da pa se  kljub višjem u izkupič
ku ne m ore nabaviti ista količina  
novega blaga. Trgovanje je v se
danjih razm erah silno težko. Izda 
naj se uredba, s  katero bi se  ce
ne fiksirale ter tudi č is li dobiček.

Glede označevanja cen je treba  
pripom niti, da se cene čez noč 
sprem injajo.

Nikakor pa ni m ogoče razum e
ti, zakaj bi m orale b iti v proti- 
draginjskem  odboru zastopane tu
di zadruge. Te im ajo tako velik e  
privilegije, da bi m orale proda
jati vse blago vsaj 10 %> ceneje. 
To pa se  ne dogaja.

Razpravljalo se je tudi o tržnem  
redu m esta Kranja ter se  je ugo
tovilo, da je zastarel in da ne 
ustreza niti prodajalcem niti kon 
sum entom . Zato naj se  m oderni
zira!

U vedbo obveznih legitim acij za

nakupovalec lesa  je sestanek  po
zdravil. Takšne legitim acije pa bi 
se  m orale u vesti tudi za nakupo
valce deželn ih  pridelkov, živine, 
surovih kož itd. Na ta način bi 
se  sedaj zelo razpaslo šušm arstvo  
znatno om ejilo.

Uprava je razpravljala o akciji 
trgovstva v korist obm ejnega šol
stva. Soglasno se uprava pridru
žuje tej akciji, ki je zelo potrebna 
ter bo zato apelirala na svoje 
članstvo, da krepko podpre ob
m ejno šolstvo.

Splošno nezadovoljstvo je spro
žila redukcija vlakov, ki je zelo  
m alo preudarjena. U gotovilo se  
je, da ima večerni vlak, ki odhaja 
proti Ljubljani ob 21.22 sam o iz 
Kranja 60 stalnih potnikov. To so 
večinom a delavci, ki obiskujejo  
tekstiln i tečaj. Tudi za redukcijo  
vlaka, ki je odhajal ob 19.08 iz 
Tržiča in se je vračal iz Tržiča 
ob 20.27 ni b ilo  razlogov, ker je 
b il ta vlak vedno dobro zaseden. 
Ta vlaka naj se zopet uvedeta, 
vlak, ki odhaja iz Ljubljane ob 
13.30 in pride v Škofjo Loko ob 
14.09 pa naj se podaljša do Kra
nja.

Na seji uprave se je nato raz

pravljalo o prodaji živinske soli. 
Napačno je, da bi se  ta prodajala  
le  pri veleprodaji v Kranju, ker  
vendar ne gre, da bi m orali iti 
km etovalci za par kg soli tudi po  
30 km daleč. Znižanje cene soli 
n i dosti pom agalo revnejšim  slo 
jem. Mnogo bolj bi bilo pomaga- 
110 ljudem , če bi se  znižala cena  
sladkorja. Ljudje kupujejo zato ze
lo m alo sladkorja, niti ne ene  
četrtine njih potrebe. Mnogo je 
tega kriv tudi cenejši saharin.

Seja je odobrila pism eno inter
vencijo uprave na m inistra za soc. 
politiko, da se izvede razm ejitev  
območja zasebnih bolniških  bla- 
#?ajn.

Na koncu se je razpravljalo še  
o slavospevih , ki jih je objavil o 
nabavijalnih zadrugah »Naš glas«. 
Na podlagi trdnih argum entov se 
je ugotovilo, da je ta slavospev  
brez vsake cene, ker ne zadruge, 
tem več zdrava konkurenca skrbi 
za n izke cene in za dobro blago. 
Kljub vsem  privilegijem  zadrug 
ne prodajajo te blaga ceneje, tem 
več draže ko trgovci.

Ker je bil dnevni red izčrpan, 
je predsednik Berjak zaključil 
sejo.

Ukinieni vlaki
nai se ob

V zadnji številk i »Trgovskega  
lista« sm o razpravljali o posledicah  
ukinitve cele vrste potniških  vla
kov, ki jo je odredila generalna  
direkcija v Beogradu, češ da je 
treba šted iti in da so nekateri 
vlaki baje itak slabo zasedeni. 
V id eli smo, da vlaki, ki so še pre
ostali, nikakor ne m orejo biti na
dom estilo  za izpadle zveze, naj
manj pa bo v nadom estilo avto
busni prom et zaradi pomanjkanja 
bencina.

Redukcija potniških vlakov, ki 
je bila tako nepričakovano izve
dena dne 28. oktobra, je menda 
najbolj prizadela severno S love
nijo. Maribor, ki se sploh ne m o
re ponašati z kdo ve kako ugodni
mi železn išk im i zvezam i s svojim  
zaledjem , kar dokazujejo tudi šte
viln i predlogi na vsakoletnih an
ketah za sestavljanje voznih re
dov, je nenadom a izgubil kar 
šest potniških vlakov.

Ta nepričakovana ukinitev je 
m estu sam em u povzročila veliko  
škodo. Cim manj je možnosti za 
potovanje, tem  m anjši je seveda  
dotok tujcev v m esto in tem  moč
neje pada poslovni promet, t ' 

Pred  očmi im amo zlasti progo 
M aribor—št. Ilj ob državni meji 
ter železnico v D ravski dolini. Na 
prvo im enovani progi sm o izgu
b ili dva vlaka, ki sta odhajala iz 
Maribora ob 7. zjutraj ir. ob 10. 
dopoldne, ter v obratni sm eri s 
prihodom v m esto opoldne in po 
17. uri popoldne. Na tej progi je 
frekvenca zelo velika. Iz Maribo
ra se vozijo na dežele m eščani, 
zlasti v S lovenske gorice, kjer se  
prideluje najboljše vino in naj
boljše sadje. V Maribor pa priha
jajo v velikem  številu , razen šo
larjev, delavcev in uradnikov, 
km etje in revni viničarji, ki pri
našajo na trg m leko, sadje in polj
sk e pridelke, ali pa prihajajo po 
drugih opravkih.

Enako je v D ravski dolin i, kjer 
sm o izgubili dva vlaka proti Pre-

valju, enega, ki je odhajal iz Ma
ribora ob 10.12 in so ga uvedli 
še le  lan i, drugega pa s prihodom  
v m esto ob 16.47. Ker odhaja prvi |

vlak v D ravsko dolino zgodaj zju
traj, mora čakati okoličan do 13.39 
popoldne, da se  m ore vrn ili do
mov, dočim se je doslej lahko po- 
služil vlaka že sredi dopoldneva. 
Kdor hoče popoldne v Maribor, 
mora čakati dolge ure, ker pride 
en vlak km alu po 12. uri v m e
sto, drugi pa še le  skoraj ob 21. 
uri. V se popoldne ni potniškega  
vlaka.

Kar se tiče donosnosti reduci
ranih vlakov, zagotavljajo na pri
stojnih m estih , da niti eden teh  
vlakov ni bil pasiven , čeprav eden  
ali drugi ni bil vedno popolnom a  
zaseden. S icer je pa državna že
leznica javna ustanova, pri kateri 
ni g ledati sam o na rentabilnost, 
tem več tudi na potrebe prebival
stva in na gospodarsko važnost 
občil, č e  pa nobeden reduciranih  
vlakov ni bil pasiven, potem  je lo  
tem večji dokaz, da so b ili vsi 
vlaki potrebni, saj jih je občin
stvo doseglo še le  po hudih bojih. 
Zato je nujno potrebno, da se vsi 
ukinjeni vlaki nem udom a zopet 
uvedejo.

Na odločilnem  m estu se je se 
daj izvedelo, da bo na progi Ma
ribor—Št. J1j že v par dneh zopet 
uveden vlak, ki je doslej odhajal 
iz Maribora ob 7. zjutraj in se vra
čal v m esto ob 17.40 popoldne. 
Pri odločujočih činiteljih  je torej 
prodrla uvidevnost, da so ti vla
ki res nujno potrebni.

Ker reaktiviranje le  nekaterih  
ukinjenih vlakov nikakor ne. zado
šča, se  je z gospodarske in tujsko- 
prom etne strani uvedla akcija, ki 
naj bi v Beogradu izposlovala, da 
železniška uprava nem udom a zo
pet uvede vse  ukinjene potniške  
vlake. To je nujna gospodarska  
potreba Maribora in vsega zaledja.

A. B.

Redukciia vlakov zlasti
prizadela Slo

in Dravograd  ■

no šolstvo kakor tudi za razne 
turistične organizacije in društva. 
Seja, ki se  je začela ob 9. uri do
poldne, je b ila zaključena po 
2. u ri popoldne.

w barva, plesira in

Ze v 24 urah “ v * ; :
itd. škrobi in svetlolika srajce, ovrat 
uikc in manšete. Perc, suši, monga in 

tika domafe perilo

tovarna J O  S. REICH
Poljanski nasip 4-6. Šetenburgova ul. 3 

Telefon št. 22-72.

Menda ni kraja v dravski bano
vini, ki bi bil z redukcijo vlakov 
tako hudo prizadet kot Slovenji 
Gradec z Mislinjsko in Mežiško 
dolino. Ako je bila redukcija v se 
danjih kritičnih časih potrebna, bi 
vendar morala železniška uprava, 
preden se odloči za ta korak, sto
piti z dotičnim i kraji v stik  ter 
vozni red prilagoditi tako, da bi 
im eli še  obstoječi vlaki kljub re
dukciji nekaterih  vlakov dobre 
zveze z drugim i progam i. Železni
ška uprava pa je kar ukin ila  vla
ke tako, da se po sedanjem  voz
nem  redu prav za prav iz Slove- 
njega Gradca nikam or ne more 
drugače potovati, kakor da se mo
ra prenočevati, in to ali v Mari
boru, Dravogradu ali pa v Preva
ljah. Ob tej priliki naj om enim o, 
da tako slabih železnišk ih  zvez iz 
Slovenjega Gradca od ustanovitve  
Jugoslavije še nism o im eli.

Po tem  novem  voznem  redu ne 
m ore potnik v enem  dnevu iz Slo
venjega Gradca v komaj 22 km od
daljeno Prevalje in nazaj, kajti 
vlak, ki odhaja iz Slovenjega Grad
ca ob 10.05 uri, nima zveze s P re
valjeni; če pa že potuje s tem vla
kom v Prevalje, mora v Dravo
gradu čakati najmanj 5 ur, da pri
de še le  ob 16. uri v Prevalje.

Istotako je skrajno neugodna  
zveza z Mariborom. Ako potuje 
potnik ob 10.05 uri iz Slovenjega  
Gradca v Maribor, prispe tja ob 
'/a 13. uri, a vlak se vrača iz Mari
bora že o.' 13.39 uri, tako da v 
tem času, ko so v Mariboru vse 
trgovine in uradi že zaprM, ne 
m ore nič opraviti. Ako pa potuje
mo zvečer v Maribor ob 18.20 uri, 
pa je to potovanje radi prenočišča  
zvezano s prevelik im i stroški.

Najhuje pa so z redukcijo vla
kov prizadeti šolarji, ki posečajo  
tuk. m eščansko šolo, posebno oni 
iz Guštanja oz. Prevalj. Šolarji iz 
Guštanja morajo odpotovati od do
ma že ob 5. uri zjutraj, a vrnejo  
se  lahko iz šo le še le  ob 21. uri

Svoječasno je vozil m ešan i vlak

ob 11. uri iz Dravograda, tako da 
je im el postanek na vseh. postaja
liščih ter im el v V elenju  zvezo na 
potniški vlak proti Celju oz. Ljub
ljani. Sedaj pa je železniška upra
va uvedla za nadom estek ukinje
nega potniškega vlaka istotako  
m ešani vlak, ki nim a postanka na 
postajališčih in za eno uro daljši 
vozni čas do V elenja in tudi ne v 
Velenju zveze na potniški vlak  
proti Celju oz. Ljubljani.

Na podlagi vseh teh razlogov 
upravičeno zahtevam o, da ugodi 
železniška uprava našim  zahtevam  
in zopet uvede ukinjene vlake. Co 
pa pod nikakim i pogoji ni m ogoče 
obnoviti voznega reda, ki je bil v 
veljavi do 28. oktobra 1939., naj 
se vsaj zopet uvedejo naslednji 
vlaki:

Vlak št. 9124 naj bi zopet vozil 
ob 5.29 uri iz Slovenjega Gradca 
v Dravograd.

Vlak št. 9137 naj bi zopet vozil 
iz Dravograda ob 20.37 uri, kakor 
je vozil sedaj že dve leti, ker je 
vseeno, če stoji garnitura čez noč 
v Dravogradu oz. Otiškem vrhu 
ali v Slovenjem  Gradcu.

V lak št. 9112, ki odhaja iz Slo
venjega Gradca ob 10.Oti uri v Dra
vograd, naj bi zopet vozil do Pre
valj in bi se zopet vračal ob 16.15 
v Slovenji Gradec.

Mešani vlak št. 9133, ki odhaja 
ob 11.05 uri iz Dravograda, naj bi 
im el na vseh postajališčih od D ra
vograda do V elenja postanek ter s 
skrajšanim  voznini redom tako, da 
bo že ob 14. uri v V elenju, kajti 
sedaj v zim skem  času je ta vlak 
s tovorom manj obrem enjen ter ni 
potrebno, da bi im el postanek na 
vsaki postaji po pol ure. Ta vlak 
bi tudi im el zvezo z vlakom v 
Ljubljano.

S tem predlaganim  voznim re
dom bi b ilo v naših krajih kljub  
redukciji vlakov potnikom potova
nje b istveno olajšano ne da bi že
lezniška uprava im ela večje stro
ške, nasprotno bi se njeni dohodki 
še znatno zvišali.
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Davčni svetovalec
Pobiranje cestnega izred
nega prispevka v primeru 

nakupa franko vagona
G. L. M. v Z. — Vprašanje:
Kupil sem  les franko vagon, 

vendar pa bom moral, kakor ču- 
Jem, za njegov prevoz na kolodvor 
plačati izredni prispevek. Prosim , 
ali ni, kakor se tem no spom injam , 
enkrat v tej zadevi razsodil dr
žavni svet?

Odgovor; Kakor nam znano, je 
o tem vprašanju odločil državni 
svet pod št. 22692/34 od 22. sep
tem bra 1934. Tema te razsodbe se  
glasi: >Po zakonu (čl. 22. zakona 
o državnih in čl. 83. zakona o ne
državnih cestah) je dolžna plačati 
prispevek  oseba, katera cesto ne
posredno izkorišča, a ne ona, ka
tera indirektno daje povoda za 
tako izkoriščanje, za kakršno gre.

B esedi ,kdor povzroča*, porab
ljen i v tekstu navedenih  zakonov, 
se morata razum eti v sm islu ,kdor 
izkorišča*, ker se z izkoriščanjem  
ceste povzroča tudi njeno kvarje
nje. V prilog te razlage govori tu
di besedilo  drugega odstavka na
vedenih zakonov, po katerem  se 
izm era prispevka določa spora
zumno m ed oblastjo ,in onim , ki 
cesto ukorišča*. š ir še  tolm ačenje, 
po katerem  bi pod pojem ,kdor 
povzroča* p rišli v poštev tudi na
daljnji povzročitelji, ki dajejo in
d irektno povod za čezm erno pora
bo ceste, ne m ore obveljati, ker 
se zakon v vprašanju obvez iie 
m ore ekstenzivno tolm ačiti, am
pak obstoji obveza sam o, v koli
kor je z zakonom predvidena. Ker 
v zakonu ni izrečno določeno, da 
mora prispevek  plačati tudi oni, 
ki posredno s svojim  nalogom  ali 
naročilom  daje povoda za preko
m erno porabo ceste, se  mora sm a
trati, da takšne obveze ni. Ker 
tožilec v tem prim eru n i nepo
sredno izkoriščal ceste, ni dolžan  
plačati prispevka, kateri mu je 
bil n a lo ž e n ...«  Pripom injam o, da 
se zakon o drž. ali nedržavnih ce
stah m ed tem  ni izprem enil in je 
torej gornja razsodba državnega  
sveta še vedno porabljiva.

Popravi!
V članku »Nedopustna hujska

n ja  proti trgovcem « v zadnji te
denski štev ilk i se  je zgodila n e
ljuba tiskovna pomota, da so  b ile  
zam enjane cene m asti in riža. 
Članek je treba zato popraviti ta
kole:
Riž: nabavna prodajna

cena
17. 7. 1939. 6*40 8 —
30. 10. 1939. 8— 10—

Mast:
17. 7. 1939. 16-50 18'—
30. 10. 1939. 18-50 ‘20’—

Prof. inž Friderik Degen

Trnovskemu naraščaj«!
Pisemska

(Konec)

Izbira papirja
Tudi za izbiro papirja velja, da 

se odločim o že pri naročbi po 
svojem okusu, ali uporabim o draž
jo vrsto in v kakšni barvi. Odsve
tuje se pretenek  papir, ker se na 
njem pozna že najm anjše radira
nje, brez česar ne gre n iti pri še  
tako dobri tipkarici. Predrla me
sta p isem skega papirja in prosoj
na m esta pa poslovno p ism o do
cela onem ogočajo ter tudi sicer 
narede na prejem nika slab vtis. 
Razne barve in vrste obdelanega  
papirja so za trgovinska pism a  
enako uporabne kakor v zaseb
nem dopisovanju. Barva je včasi 
lahko intenzivna, močna, ker še  
bolj privlačuje. Seveda je treba 
vse  te lastnosti papirja skladno 
upoštevati pri uporabi: pri p isavi, 
podpisu ter ostali bprem i in tudi 
lepo preganiti pismo.

Podpisovanje
Podpisujte se vedno s črnilom, 

svojeročno. Torej mora biti papir 
takšen, da drži črnilo, a ne da 
preveč pije in razliva. Kako je 
prišlo v navado, da se pri podpi
sovanju uporablja svinčnik , kopir
ni ali tintni svinčnik ter celo bar
vasti svinčnik, si je težko razložiti, 
ker je to zelo grda razvada in bi 
se  morala čimprej odpraviti. D e
jansko ni n iti prihranjen s tem 
čas. fte slabše pa učinkuje svinč
nik pri eventualni štam piljki. 
Le))še je izpisati nad podpis kar 
s strojem  celo b esedilo  tvrdke. Za 
dolga besedila  si je treba najti 
prim erno okrajšavo, V nekih drža
vah izpišejo tvrdkin naziv z v e li
k im i črkam i, kar olajša delo tip
karici.

Olajšave veljajo seveda glede  
podpisa pri velikih nakladah raz
množenih pisem . Pa tudi tu ni 
dobro uporabljati štam piljko iz 
kavčuka.

Zgibanje pisem
Za zgibanje pisem  so štiri glav

ne m ožnosti: trodelno, štiridelno  
na križ, dvodelno s prigibom  in 
trodelno s prigibom  enega roba. 
Ker imajo ti načini vsak svojo na
pako, se  je še najbolj uveljavil 
pregib na štiri dele, kakor se zgi
bajo prošnje. Ovojnice z oknom že 
tako n iso več v navadi. Izpisati je 
torej treba naslove s strojem na 
ovojnici, kar daje dosti več dela, 
zato je pa bolj varno urejeno.

Pri starem trodelnem  poslov
nem pismu brez ovojnice se je na

vadno ena tretjina papirja zelo  
izrabila, zam azala a li zmečkala, 
če ni b il papir izredno krepak. 
Pri dvodelnem  zgibu s prigibom  
roba je slabo to, da mora biti ovoj
nica izredno velika, večja ko pri 
navadni pošti in se  zato zgornji 
del ovojnice (kuverte) navadno  
pokvari. Skoraj isto velja za tro- 
delni zgib s prigibom  roba. Pri- 
gib roba splošno odsvetujejo že 
zalo, ker se v naglici taka pism a  
zelo slabo zgibajo in so na pošti z 
njim i velike težave.

Kdor se želi o  tem prepričati, 
naj pošlje tako p ism o na fingiran  
naslov kam daleč in bo videl, 
kakšno dobi nazaj. Poskušnja se 
splača pri večjih nakladah. Tako 
se ugotovi, a li je  papir dovolj 
čvrst, ali so pism a dobro lepljena  
in če je sploh lep ilo  kaj vredno. 
Važno je pa tudi, kako so nalep
ljene znam ke, ki naj se ne lepijo  
prenizko ali celo v iseče na svojem  
voglu. Za poslovno pism o je treba 
največje vestnosti in skrbnosti, 
kajti le  tako vam pridobi prejem 
nikovo prijaznost. Prijaznost ali 
dobrohotnost pa je v poslovnem  
svetu  — kapital, je nekakšna mo
ralna glavnica v usodi podjetja.

Praktiini
Navaditi svoje odjemalce 

na boljše blago!
Ceneno blago se na vsak način  

laže prodaja ko drago. Toda cen e
no blago navadno ni dobre kako
vosti In zato dostikrat trgovec iz
gubi odjem alca, če prodaja samo 
ceneno blago. Stvar pa je tudi v 
naslednjem . Če kdo navadi kupca 
na dobro blago, potem se bo ta 
le  stežka navadil zopet na slabo  
blago. Kdor je enkrat nosil e le 
gantne čevlje, jih bo hotel nositi 
vedno. Pa še iz drugega razloga 
je važno, da privadi trgovec od 
jem alce na dobro blago. Ves trg 
se poživi, če se ljudje privadijo  
na višjo življenjsko ravan, ker po
tem ljudje potrebujejo več. Zato 
mora tudi trgovec, ki prodaja ce 
neno blago, im eti v zalogi tudi 
boljše blago, ki ga naj kupcu tu
di pokaže ter opozori na njegove 
prednosti. Dober trgovec ni tisti, 
ki pokaže sam o to, kar kupec za
hteva, tem več tisti; ki zna kupcu 
vzbuditi zanimanje tudi za drugo
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blago. Seveda nevsiljivo.

Ne se jeziti zaradi pritožb!
Nikakor ni res,, da bi b ile vse 

pritožbe odjem alcev utem eljene. 
Mnoge so tudi čisto iz trte zvite, 
vendar pa .je napačno, če se tr
govec nad pritožbam i jezi in jih 
ne upošteva. Vsaka pritožba daje 
trgovcu priliko,, da spozna po
m anjkljivosti v svoji trgovini. Ce 
ni nobenih pritožb, potem trgo
vec tudi ne ve, kje so napake. To 
je ravno tako kakor z bolečinam i. 
Ce se  ne oglasijo, človek sploh ne 
ve, da je bolan. Šele bolečine opo- 
zore na bolezen. Tako tudi pri
tožbe opozore na bolezen v trgo
vini. Zato je za trgovca mnogo 
bolje, če se kupec pritoži, kakor

Vzbujati je treba v ljudeh 
veselje do nakupa

Nekateri trgovci pravijo: Na tr
gu nimam nobenega pravega kon
kurenta, kaj mi bo zato reklama! 
To m nenje pa ni pravilno. Ne d e
la se reklama zato, da bi se  dru
gem u trgovcu odvzem ali odjem al
ci, tem več zato, da se vzbudi med 
ljudm i zanim anje za določene 
predm ete. Kaj koristi, če je človek  
brez konkurence, če pa ljudje ni
majo nobenega veselja za kupova 
nje. Ustvariti je treba med ljud
mi voljo za nakup in zato ni re
klama nikdar odveč, večinoma pa 
nastaja škoda, če ni nikake re
klame.

če ni zahtevanega blaga, 
je treba ponuditi drugo
Ze v norm alnih časih velja n ep i

san zakon, da je treba ponuditi 
kupcu, če ne dobi zaželeno blago, 
drugo. V današnjih časih se več
krat dogodi, da zahtevanega bla
ga zmanjka. Treba pa je dobro 
p rem isliti, katero blago se ponu
di. Dobro bi bilo, če bi sam šef 
poučil osebje, katero blago naj po
nudi kot nadom estilo in seveda  
tudi razloži, katere so prednosti 
ponujenega nadom estila. Vendar 
pa pri tem b esede »nadom estilo«  
ne hi sm el *^iporabiti, ker kupci 
nadom estil ne marajo, v prepri
čanju, da je vsako nadom estilo  
na vse zadnje le  sam o nadom e
stek. Pri tem bi se m ogel uspeš
no propagirati m arsikateri doma
či izdelek, ki je morda popolno
ma enakovreden tujemu. Pa tudi 
naši deželni pridelki bi mogli 
im eti od tega dobiček. Tako se še 
mnogo prem alo cenijo naša jabol
ka, naše sadje in tudi drugi pri
delki. Sedaj ko tujega blaga manj- 

pa da gre kupovat v drugo trgo-1 ka, je čas za propagando domačih 
vino. proizvodov.

Denar
(Nadaljevanje.)

Tudi ta stvarni denar ni zado
voljeval potrebam  razvijajočega 
»e gospodarstva in trgovine. Te 
dobrine, v svojstvu denarja, se  
n iso  m ogle dolgo časa ohraniti, 
ker so  postale kmalu neuporabne, 
bo se hitro pokvarile in im ele ze
lo nestalno vrednost. Zato so sku
šali ljudje dobiti denar s stalno  
vrednostjo, z veliko odpornostjo, 
prim erno deljivostjo in sp lošno  
uporabnostjo. Take lastnosti so 
im ele le  kovine. K ovine je poznal 
človek že v najstarejši dobi zgo
dovine, poznal njihovo uporablji
vost ter vrednost, a kot m enjalno  
sredstvo jih je začel uporabljati 
še le  sčasoma. V tej najstarejši dobi 
so im ele kovine še  m nogo večjo 
vrednost, saj so b ile še zelo redke.

K ovine so uporabljali za m e
njalno sredstvo že Asirci, Babi
lonci, Fenicani, razni narodi Male 
Azije, Rimljani ter Grki. Te ko
vine so služile prvotno v suro
vem  stanju in poljubni obliki kot 
■aenjalno sredstvo, pozneje pa že

v n ek i določeni obliki. Sprva se  
je določevala m enjalna vrednost 
kovin sproti in pri vsaki zamenja
vi s tehtanjem  ter kosanjem  ko
vine. Najprej se pojavijo kot m e
njalno sredstvo nežlahtne kovine, 
zlasti železo ter baker. Zlato ter 
srebro se uveljavita kot splošno  
priznano m enjalno sredstvo še le  
v tretjem  stoletju pred Kristom, 
čeprav so posam ezno že preje  
kovali zlatnike ter srebrnike. Pri 
Grkih je im elo  veliko veljavo že
lezo, posebno v Šparti, pri Rim
ljanih pa baker ter pozneje obe 
plem eniti kovini. V naslednji do
bi se uporabljajo kot m enjalno  
sredstvo že zm esi raznih kovin  
in ne sam o čiste kovine. P rven
stveno pa se  uporabljajo kot m e
njalno sredstvo zlato, srebro, ba
ker, redkeje železo in le  kratko 
doob je im ela prejšnja Rusija pla
tinaste kovance (1828—1845).

Čeprav pom eni uporaba kovin  
za m enjalno sredstvo veliko  na
predovanje v tej sm eri, vendar 
s tem še ni bilo doseženo idealno  
stanje. Tehtanje kovin, njih ne
stalna vrednos' ter neprim erna  
oblika niso trgovinski prom et baš

najbolje pogodovale — zlasti ker 
je dobivala trgovina vedno večji 
razmah. Potreba časa je zahteva
la kovance določene oblike, vred
nosti in teže.

V šestem  stoletju pred Kristom  
se pojavijo prvi kovanci določene 
oblike, teže ter vrednosti. Ta za
sluga pripada vladarju m aloazij
sk e države Lidije Krezu (vladal 
555—541), ki je pričel prvi kovati 
kovance v svoji rezidenci Pho- 
caea. K rezovi kovanci so baje že 
im eli okroglo obliko s sliko vla
darja in b ili celo iz zlata. Neko
liko pozneje so pričeli kovati ko
vance v Šparti in to iz železa ter 
nato iz bakra v Rimu. Tudi Foni- 
čani so že poznali v 0. stoletju  
kovance. Prav v tej dobi je bila 
v Rimu znam enita kovnica »Juno 
Moneta« (od tod izvira tudi izraz 
m onnaie za francoski denar). V 
večjem  obsegu se pojavijo kovan
ci iz srebra okoli leta  268. pred  
Kristom  v Rimu ter v Galiji, a 
zlat denar se  pojavi kot obče m e
njalno sredstvo za dobe vladanja 
Julija Cezarja. Iz Grčije ter Rima 
so se širili kovanci v druge po
krajine, dežele ter države.

V starem  veku so prevladovali 
grški, zlasti pa rim ski novci oz. 
kovanci. R im ski kovanec, zlasti 
srebrni denarius, je postal m ed
narodno p lačilno sredstvo svoje 
dobe. V srednjem  veku so kovan
ci pridobivali na svoji veljavi, ker 
so jih začele kovati vse države. 
G erm anske države so im ele zelo  
dobro izgrajen denarni sistem . V 
trinajstem  stoletju je uživala ve
lik  sloves znana kovnica Zccca iz 
Firence, po im enu katere so do
bili im e tudi cekini, to je zlatni
ki. S kovanjem  denarja so se  
predvsem  bavili vladarji, deželni 
knezi, papeži in drugi posvetni 
glavarji. D anes je ta pravica, tako 
zvani novčni regal, pridržana dr
žavi. N ekoliko so zgubili kovanci 
na svojem  pomenu, ko se pojavi 
v trinajstem  stoletju papirnati de
nar. Z uvajanjem papirnatega de
narja oz. bankovcev je pojemal 
pom en kovancev, zlasti ko so v 
vojni ter povojni dobi domala zgi
n ili kovanci iz prometa.

Pravila glede kovancev.
V najstarejši dobi seveda ni b i

lo  posebnih predpisov ter običa
jev g lede kovanja kovancev, zla-

Dobave - licitacije
Nabava pelerin  in  delovnih halj.

D irekcija  p ošte  v  L jubljan i razp i
su je  prvo lic ita c ijo  za dobavo p e le 
rin  in  delovn ih  h a lj . Ponudbe se  
sp rejem ajo  do 2 0 . novem bra ob 
e n a js t ih  v p isarn i ek on om n ega  od
sek a , Sv. Jakoba trg  štev . 2. P o
goji po d in  20 —  v  p isarn i d irek
cije.

C en tra ln a  d irekcija  drž. rudar
skih podjetij v Sarajevu sp rejem a  
do 20. novem bra ponudbe za d o 
bavo tu rb in sk ega  in  cilindrskega  
olja; 24. novem bra od vijačev  pre- 
nap on a; 28. novem bra železn išk ih  
peči; 7. decem bra bo lic ita c ija  za 
dobavo jam sk ega  lesa; 12. d ecem 
bra ru darsk ega  orodja; 15. d ecem 
bra k om pletne izvozne n aprave za  
rudnik.

D irekcija  drž. rudn ika  v K aknju
sp rejem a do  22. novem bra pon u d 
be za dobavo stek la  za okna; dne
29. novem bra zakovic, žice in  raz
n e  p ločevine; 6. decem bra konop
ljen e  vrvi, am on ijak -sod e, krede, 
gorilnega  šp irita , voska, kopaln ih  
kadi, b akren ih  kotlov, razn ih  cevi, 
ven tilov , k avču k astih  podlog, k lo
bu čevine za izolacijo, razn ega  e lek 
tr ičn ega  pribora, kavču k astih  plošč  
in  cevi.

D ne 28. novem bra bo pri k om an 
d i pom orskega arzenala  v T ivatu  
lic itac ija  za dobavo preprog, la n e 
n e  tk an in e, su kna, p la tn en ih  vrvic;
30. novem bra ponudbe za dobavo  
tekočin  in  m aže za čiščen je; fo s-  
for-b akra , m a n gan a , ferosilic ija , 
sp ec ia ln ih  m anom etrov  in  term o
m etrov, peska za čiščen je  in  for
m iran je , p ap irn ate  in  izolacijske  
lep en k e, razn ih  ščetk , jek len e  žice;
2. decem bra m ete l in  m etlic  iz  s ir 
kove s la m e  in  brezovih  m etel, bom 
bažnega  p la tn a , k avču k astih  cevi;
5. decem bra brizgaln ic  za olje, roč
n ih  sesa lk , og lja , trstik , kavčuka-  
sto -cev n eg a  kabla, stro ja  za bru-

.*?rusov za gorn ji stroj, n i-  
kelin  žice, razn ega  kabla, ročnih  
elek tr ičn ih  svedrov in  vrtiljakov.

Štab m ornarice kr. Jugoslav ije  
v Z e m u n u  sp re je m a  d o  30. n o v e m 
b ra  p o n u d b e  za d o b av o  ra z n e g a  
k o n s tru k c ijsk e g a  jek la .

LICITACIJE
D ne 20. novem bra bo pri upravi 

v o jn o -teh n ičn eg a  zavoda v K ragu
jevcu  o fertn a  lic ita c ija  za dobavo  
rep ičn ega  o lja , sm irkovega  p la tn a  
ter n ek rišp an ega  u sn ja; 23. n o 
vem bra n avad n ega  kartona, dne  
25. novem bra pa stek len e  glazure.

D ne 20. novem bra bo v in  te n - 
d an tu ri štab a  jadranske d ivizijske  
ob lasti v S p litu  lic ita c ija  za dobavo  
prem oga in  p etro leja .

D ne 21. novem bra bo v p isarn i 
štab a  za u tr jevan je  v L jubljani 
p ism en a  lic ita c ija  za dobavo 16 
zin  :kih ses ta v ljen ih  barak.

D ne 30. novem bra bo pri d irek 
ciji pom orskega prom eta  v Sp litu  
pism en a  lic ita c ija  za dobavo dveh  
m otorjev za m otori e  čolne.

D ne 2. decem bra bo pri 1. od d el
ku v o jn o -teh n ičn eg a  zavoda v H an -  
rijevu  pri Skoplju  p ism en a  lic ita 
cija  za dobavo žice, zakovic, v ija 
kov idr.; 6. decem bra vazeline!, 
okra, sik ativa , m ita za pranje, fir -  
neža, cinkovega  belila , šelak a  in 
cilin d ričn ega  olja.

D ne 5. decem bra bo v p isarn i 
obm ejne če te  v Skoplju  lic itac ija  
za dobavo n a liv n ih  te le fo n sk ih  e le 
m entov.

(P red m etn i og la s i so  v pisarni 
Zbornice za TOI v L jub ljan i na 
vpogled.)

sti pa ne v tej ob lik i ter v taki 
sm eri kakor v sedanji dobi. V te
ku zgodovinskega razvoja se je 
kovanje kovancev izpopolnjevalo  
in sčasoma so nastala prva pra
vila ter določbe. Znano je, da se 
ne kujejo kovanci nikdar iz sam e 
čiste kovine, zlasti srebra ter 
zlata, nego iz n eke zm esi, ki ji 
pravimo zlitina. Kovanec ima svo
jo določeno težo. Cista kovina v 
kovancu se  im enuje zrno, prim es 
(neplem enita kovina) pa robelj. 
Razm erje med zrnom ter robljem  
im enujem o čistino. Naš novi pet- 
d esetd inarsk i kovanec tehta 15 g 
in ima čistino 750/1000. Zrno zna
ša tedaj 11*25 gram a, a robelj 
3 7 5  grama. Od čistine zavisi tudi 
vrednost kovanca. Pri nas se na
vaja čistina v tisočinkah, v A ngli
ji pa v karatih. Srebro čistine  
750 pom eni, da je od tisoč delov  
zlitine 750 delov čistega srebra  
ter 250 delov n ep lem en ite kovine, 
na prim er niklja, alum inija itd. 
A ngleško 14 karatno zlato (1 ka
rat — 0‘‘2 grama) je ono, pri ka
terem  je od 24 delov zlitine 14 ka
ratov čistega zlata, 10 delov pa 

zlitine. (D alje prihodnjič)
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Za decentralizacijo soc.
zavarovanja

V Beogradu je b ila  konferenca  
vseli delodajalskih in delojem al- 
skih zbornic izven banovine Hr- 
vatske. K onferenca je sprejela na
slednje predloge: D elavska zako
nodaja m ora biti tudi v bodoče 
enotna za vso državo. SlIZOR naj 
se likvid ira, v  osrednjem  uradu  
pa naj se vpostavi sam oupravno  
načelo soc. zavarovanja na podlagi 
sorazm ernega zastopstva in tere
sentov iz vse države.

Povrnitev razlike cene soli
Na vprašanje štev iln ih  trgov

cev, če bodo dobili razliko cene  
soli v zalogi, ki je b ila pri njih 
ugotovljena ob pocenitvi, se  nam  
sporoča:

Ta zadeva b o . v kratkem  reše
na, ko uprava m onopolov uredi 
ves m aterial, ki ga je prejela od 
pristojnih finančnih organov. Ko 
bo to storjeno, bo vsakem u trgov
cu plačana razlika.

Težkoče za ureditev naših 
trgovinskih odnošajev 

s Španijo
Iz Beograda se  poroča, da se  

pripravljajo trgovinska pogajanja  
s Španijo. Obnova trgovinskih od- 
nošajev s Španijo pa zadeva na 
razne in velik e težkoče. Španija  
namreč ponuja za naše agrarne 
proizvode, v glavnem  za bukov les  
in živo živino, neke svoje indu
strijske izdelke, ki jih mi dosti ne 
potrebujem o. P oleg  tega pa zahte
va, da bi naše blago prevzem ala  
v Španiji in ga tam tudi plačevala, 
dočim bi morali m i prevzem ati 
špansko blago v Španiji. Pri se
danjih prom etnih razm erah pa je 
nem ogoče, da bi mi ta pogoj spre 
jeti.

Neugodni izgledi za izvoz 
našega lesa v Nemčijo

Izvoz lesa  v Nemčijo se je po
polnom a ustavil. Ta zastoj je na
stal, ker z Nemčijo dogovorjene 
cene nikakor ne ustrezajo v pri
m eri s cenam i, ki se sedaj pla
čujejo v državi. To se je sicer tu
di že poudarilo na zadnjih trgo
vinskih  pogajanjih v Beogradu, a 
nem ški delegati tega opozorila

n iso  upoštevali. Zato je nastala  
nevarnost, da se ne bo m ogel iz
vozili les, ki bi ga m ogli izvoziti 
na podlagi izrednih kontingentov  
v višin i 4'7 m ilijona RM.

Zaradi neugodnih cen predla
gajo slovensk i lesn i industrialci, 
da se znova začno pogajanja z 
Nemčijo. V se pa kaže, da ne bo
do ta pogajanja prej ko v janu
arju, ko se na Dunaju sestane  
Nem ško-jugoslovanski gozdni od
bor.

Nova p 
dobre

—  pa ie 
zveze

Letošnja žetev tobaka 
za 20°/o večja

Po cenitvi strokovnjakov držav
nih m onopolov bomo letos pride
la li okoli 18'5 m ilijona kg tobaka 
proti 15'5 m ilijona kg lani. Proiz
vodnja bo torej letos za približno  
z0% večja. Odkupno ceno za tobak 
je m onopolska uprava povečala 
za približno 30%, da bo znašala  
povprečna odkupna cena nam esto  
15 okoli 20 din za kg. Sadilci to
baka bodo na ta način prejeli le 
tos okoli 350 do 400 m ilijonov din. 
Da se poveča odkupna cena, je na 
Vsak način pravilno, ker je bila 
dosedanja cenp m nogo prenizka.

Stanovanjske h iše s trgovskim i 
lokali in v ile  na Bledu proda 
Km etska posojilnica v Ljubljani.

Kakor da še ne bi b ilo zadosti 
težav, je železniška gen. direkcija  
ukinila še celo vrsto vlakov. Nijj- 
večje težave so zaradi tega nasta
le  po vsej S loveniji. Posebno dra
stičen je prim er ukinjanja vlaka 
na progi Trebnje—Sevnica. Ta 
proga je b ila še le  lan i slovesno  
otvorjeua in vse prebivalstvo je 
m nogo upalo od te nove proge. 
Sedaj je doživelo težko razočara
nje. Kajti kakšne so posled ice te 
ukinitve, kaže zgovorno poslovno  
poročilo Zbornice za TOI, ki je 
b ilo  podano na torkovi plenarni 
seji in ki pravi o tej redukciji 
naslednje:

Trgovske kroge je zelo priza
dela tudi redukcija vlakov na 
progi S evn ica—Trebnje. Potniki, 
ki prihajajo iz sm eri Zagreba ob 
pol 7. uri zjutraj in oni iz Celja 
in Maribora ob 8. uri, morajo v 
Sevnici čakati do 11. ure, ker ta
krat odhaja prvi vlak proti Treb
njem. Prihod v Novo m esto je to
rej' še le  ob 16. uri. To je m enda  
edina prega v državi, ki začne 
tako pozno obratovati. Tukajšnjim  
trgovcem , ki imajo često posla v 
Novem m estu, je popolnom a ne
m ogoče, da se poslužujejo železn i
ce, ker zam udijo sicer dva dni.

Dobro je edino, da im am o v No
vo m esto zjutraj avtobusno progo, 
vendar je povratek v Krško že 
ob 12. uri. Ta čas je prekratko od
m erjen, zbog česar prosijo, da do
bijo v Trebnjem  priključek na 
večerni vlak iz Novega m esta ta
ko, da ni treba v Novem m estu  
prenočevati. Istotako moramo do
biti zjutraj zvezo za Mokronog. 
Vlak, ki odide ob 11. uri iz Sev
nice, prihaja po 12. uri v Mokro
nog, a se vrača kot zadnji vlak že 
po 14. uri. Ce se računa, da znaša 
razdalja m ed kolodvorom  in Mo
kronogom 3 km, je um evno, da v 
teh dveh urah ni m ogoče preho
diti (S km in še izvršiti kak trgov
ski posel. Na loj progi bi bil torej 
neobhodno potreben jutranji vlak 
iz Sevnice v Trebnje in večerni 
vlak iz Trebnjega v Sevnico.

Zelo prikladna sta bila tudi 
ukinjena brzovlaka na progi Ljub

ljana— Beograd in nazaj, ki sla  
im ela postanek v Krškem . Z od
hodom iz Krškega ob pol 6. uri 
in prihodom  v Ljubljano ob 8. uri 
je bil ta vlak za trgovce in drugo  
publiko zelo prikladen. Istotako  
pa tudi kot nočni vlak z odhodom  
iz Ljubljane ob 22. uri in priho
dom v Krško ob 24. uri.

Kakor znano, so bili vsi uki
njeni vlaki dobro zasedeni in ni 
bilo razloga za ukinjenje.

Poročilo navajamo v ilustracijo  
razmer, kako se izkorišča novo 
zgrajena in še le  lani otvorjena že
lezniška proga, kjer bi rentabil
nost investicij zahtevala vse dru
gačno izkoriščanje naprav kot pa 
je opisano.

Zunanja trgovina
Znova se  opozarjajo vse firm e 

n a  razpis fin a n čn eg a  m in istrstva , 
da se  m ora vse nem ško b lago  za 
državne u stan ove p on u d iti v n em 
šk ih  m arkah  in  n e  v d in arjih .

P rip rav lja ta  se nova  trgovinska  
pogodba in  n ov p lačiln i sporazum  
m ed T určijo in  Španijo. T určija  je  
z la sti za in teresiran a  na  izvozu jajc  
v Španijo.

T udi v R om uniji so se  k m etijsk i 
proizvodi zelo podražili. T ako so  
se  cene surovem u m aslu  in  ja jcem  
podražile za 75%.

Turška vlada j e  obnovila pogodbo 
z družbd ža uvbz brazlll Janške kave 
ter  j hvoz kave v T určijo  še n a  
dalje  svoboden. Zaloge kave v Tur 
čiji zadostu jejo  še za štir i m esece.

V G rčiji se  je  v P ireju  ustanovilo  
veliko  kovinsko p od jetje  »Grška 
d. d. za jek len e plošče in  b elo  p lo 
čevino«. K ap ita l družbe zn aša  60 
m ilijonov drahem .

F rancosk i državni m onopol je 
odkupil 400.000 kg grškega tobaka. 
Za k asneje pa je n aročil v  G rčiji 
še 600.000 kg tobaka.

R om unija  je dosedaj prodala  
71.500 vagonov pšen ice nove žetve,

Damske zimske plašče
že izgofovltene ati po meri (za m očneiše 

= =  oseb e posebno dober kroj) ima največjo 
izbiro tvrdka

F. I. GORIČAR LJUBLJANA, SV. PETRA C. 29
Ob enem  priporoča tudi veliko izbiro manufakturnega 
blaga za suknje, p lašče In obleke, kakor tudi svoj Spe
cialni oddelek  na sv . P e tra  c e s t i  30, za perilo in stano

vanjske opreme.

""N

V e l i k a  z a l o g a  vsakovrstne 
kožuhovine za plašče, paletoe 

in našivke

Si/. Detca c. 19
Telefon štev. 22-62

KNIIGOVEZNICA
JUGOSLOVANSKE
T I S K A R N E

B reg. zatlr, z o. lav. ■

L J U B L J A N A
KOPITARJEVA 6

*
Nudi po izredno nizkih 
cenah: Salda konte, štru
ce, journale, šo lsk e zvez
ke, mape, o d i e m a I n e 
k n j i ž i c e ,  risalne bloke 

itd.

s tovarniško 
g a r a n c i j o

Trgovci popust!
SPLOŠNA TRGOVSKA

d. z o. z. 
L J U B L J A N A  
T y r ie v a  c e s ta  33

od te g a  10 tisoč  v ag o n o v  I ta l i j i .  V 
p r im e r i  z la n i  se  je  izvoz p šen ice  
iz  R o m u n ije  le to s  p o veča l za  40%.

Ita lija n sk i izvoz v E tiop ijo  je  v 
p rv ih  p e t ih  m esec ih  p a d e l za  15%. 
d o č im  se je  uvoz p o v eča l za  22% 
od 99 n a  121 m ilijo n o v  lir.

V b ritan sk o-sovjetsk ih  gospodar
sk ih  p oga jan jih  je n a sta l zastoj, 
k e r  s o v je tsk a  v la d a  še n i  odgovo
r i la  n a  s e z n a m  su ro v in  in  p ro izv o 
dov, ki b i j ih  m o g la  V elika  B r i t a 
n i j a  d o b a v lja ti  R u siji. T a  s e z n a m  
je  b il so v je tsk i v la d i iz ro čen  že 
p re d  10 dnev i.

P rom et skozi Sueški prekop n a 
z a d u je  še n a p re j .  V zrok  je  tu d i  v 
tem , k e r  so p re m ije  za  z a v a ro v a n je  
okoli R ta  d o b re  n a d e  z n a tn o  ce 
n e jš e  k a k o r  p a  za p o to v a n je  skozi 
S u ešk i p rek o p .

N ajvečji am erišk i avtom obilsk i 
koncern G eneral M otors Corpora
tion  iz k a z u je  za  p rv a  t r i  le to š n ja  
č e t r t l e t j a  109,6 m ili jo n a  d o la r je v  
č is te g a  d o b ič k a  p ro t i  sam o  38,39 
m ili jo n a  v is te m  ča su  lan i.

Doma in po svetu
Z ukazom  kralj, n am estn ik ov  so  

bili im en ovan i n ovi sen a torji. Od 
S lovencev  sta  bila im en ovan a  dr. 
A nton K orošec ter b ivši m in ister  
dr. K ulovec.

M ed iw vo im en ovan im i sen atorji 
so  tud i skoraj vsi m in istr i, n ad a lje  
dr. D ragoljub A randjelovič, dr. M i
lan  G avrilovič. dr. K rn jev ič  in  inž. 
K ošutič, D im itrije  M agaraševič, 
prota  O stojič, dr. Josip  Sm odlaka, 
dr. Ivo T artaglia  in  drugi.

Senator F ran Sm odej je p razno
val te  d n i svojo  601etnico ter  je bil 
ob tej prilik i od likovan  z  redom  
sv . Save I. stop n je . Z aslužnem u  
narod nem u d elavcu  na  K oroškem  
tud i n aše  čestitk e .

N ovi vo livn i zakon za b an ov in o  
H rvatsko je že gotov. P o tem  n a 
črtu  se  bodo volili p oslan ci po 
okrožjih . N a vsak ih  50.000 preb i
va lcev  se  vo li en  poslanec, o stan ek  
n ad  25.000 da pravico do še en eg a  
m an d ata . A ktivno volivno pravico  
im a vsak  m oški, ki je  dovršil 24. 
leto , pasivn o  pa  m oški z dovršen im  
30. letom . G lasovanje bo ta jn o . G la 
sovalo  se  bo s kroglicam i in  na  vo
lišč ih  po občinah . V olitve bodo ta j 
ne. V saka k a n d id a tn a  lis ta  bo im e
la  n osilca  lis te  in  en ega  kand idata  
za okraj. P oslan c i se  bodo volili za 
dobo treh  let.

Proti avtonomiji Bosne se Je iz-
jav ilo  preb ivalstvo B an jelu k e na
več zborovanjih . N a k onferenci 
vseh  stran k  v h o te lu  »B osna« je 
bila sp rejeta  resolucija  proti ločitv i 
od B eograda. Z astopnik i vseh  srb
sk ih  društev so  sk len ili p ro test 
proti predlogom  m in istra  dr. K u le-  
n oviča  o posebni b an ov in i in  proti 
m ejam  na D rini.

S en a tn ih  vo litev  v vrbaski b an o
v in i se  je od 172 u p ravičen cev  u d e
ležilo  148, od  k aterih  so  pa  štirje  
izjav ili, da n e g lasu jejo  za p otrjeno  
k an d id a tn o  listo.

V esti, da bi bil dr. M ilan S to ja - 
din ovič  zep et sp re je t v rad ikalno  
stran k o , je  M iša T rifu n ovič od loč
n o  zan ik al. P otrju je pa se  vest, da  
razvijajo  dr. M ilan S to jad in ov ic  in  
n jegov i tovariši v zadn jem  času  
živah n o  p o litičn o  aktivnost.

N a H rvatskem  so začeta  ženska  
d ruštva ž ivah n o  ak cijo  za u ve ljav 
ljen je  ženske vo livne pravice. Z en
ske organ izacije  H SS se  tej akciji 
n e bodo pridružile. P ravijo , da  je 
žen ska vo livn a  pravica  v 
H SS in  za to  vedo, da  bo tudi uv 
ljav ljen a , kadar pride čas za to.

V B e o g r a d u  se  p r i p r a v l j a  občna  
reviz ija  d avčn ega  sistem a. O tem  
le  govoril tu d i fin a n čn i m in is te r  
dr šu te j n a  svoji zadnji kon feren 
ci z vsem i d esetim i ravn ate lji f i 
n a n čn ih  d irekcij.

M inistrstvo za gozdove in  rud
n ike je n aje lo  pri sarajevsk i b ra
tovsk i sk lad n ic i 15 m ilijonov  d in  
p osojila , da  bi zvišalo  proizvodnjo  
v državnih  prem ogovnik ih .

Za zgradbo izse ljen sk ega  dom a  
v L jubljan i je odobril n iin . dr. B u - 
d isav ljev ič  posojilo  2 m ilijonov  d i •

V B eogradu se je u stan ov ila  d e l
n išk a  družba Sever & K om p. z d<d 
n išk im  kap ita lom  pol m ilijon a  d l . 
N am en družbe je, d a  kup^ ]e ' ?ove
d elu je  in  prodaja s e m e n a  za  vrtove
in  polja  ter  vse druftepl?  ^  Ma "južno sad je . U s ta n o v ite lj i  so  M aks 
Sever iz  L jub ljane, od vetn  k d i. K i
sovec  v B eogradu  m  drugi.

K ruh v  Zagrebu se je podražil..
H lebec  k ru h a  v e lja  odslej 4 d i n j  
H lebec b e leg a  k ru h a  je  te ž a k  1 kg , 
p o lb e leg a  108, č rn e g a  p a  1-20 kg .

M leko v M ariboru se  je  p o d ra ž i la  
c d  150 d o  2 n a  2 d o  2 50 d in  z a  
li te r .

N ova m ed n arod na avtom obilska  
cesta  Z cm un-H orgoš, ki bo  d e l
m e d n a ro d n e  a v to m o b ilsk e  c e s ta  
L o n d o n — C a rig ra d , bo s lo v esn o  iz 
ro č e n a  p ro m e tu  d n e  23. n o v e m b ra .

V tvorn icah  ju te  v K alku ti s ta v 
k a  35.000 d e lavcev . I n d u s t r i ja  j u t -  
n ih  v reč  je  z n a ro č ili  p re o b lo ž e n a  
in  je  z a to  s ta v k a  te m  bolj n e p r i 
je tn a .

V staja  v severn ozap adn i In d iji
se  š iri. V e rje tn o  je , d a  je  b ila  t a  
v s ta ja  o rg a n iz ir a n a  o d  z u n a j.

Japonske čete  so  se  izk rc a le  ▼ 
p r is ta n iš č u  P a k h o j. S  te m  je  p r i 
šlo še z a d n je  k ita js k o  p r is ta n iš č e  v 
roke  Ja p o n c e v .

V vcnccuelsk i petro lejsk i pokra
jin i L agun ilas je  n a s ta l  p o ža r, z a 
ra d i eksp lozije n e k e  p lin sk e  s v e t i l 
ke. P o ž a r  se  je  z n e v e r je tn o  n a g lic o  
ra z š ir i l  in  je  b ilo  v kratkem  času  
vse m e s to  M araco ib o  v p la m e n ih . 
B o je  se, d a  je  zgorelo  500 do 800 
oseb. J e z e ro  M araco ibo , k i je  p o 
k r i to  z debe lo  p la s tjo  n a f te ,  se  je  
s p re m e n ilo  v o g n je n o  jeze ro . V sak 
bo j z o g n je m  je  nem ogoč.

D va polno zasedena p otn išk a  
vlak a s ta  trč ila  p r i  R a tib o ru  v 
G o rn ji  š le z iji. P od  ra z b it im i v a g o n i 
so  n a š l i  43 m r tv ih  in  60 r a n je n ih  
po tn ikov .'

V elika petro lejska  eksp lozija  je 
bila v P loestiju  v R om un iji. Zaradi 
eksp lozije so  se  vžgali š tev iln i vrelci. 
D osedaj so  n ašli 15 trupel p on e
srečen cev . Nad 100 ljud i še  pogre
šajo.

»Službeni list«
kr. banske uprave dravske bano
vine z dne 15. novem bra objavlja: 
D opolnitev praviln ika o knjiže
nju, upravljanju in trošenju do
hodkov iz sklada za izdelavo  
vstopnic, ostalih  taksnih obrazcev  
in za nočno taksno revizijo — Do
polnitev odst. 5. čl. 10. pravil o 
tari — Vzorni pravilnik o poslo
vanju občinskih hranilnic — Po
ročilo votivnega odbora za drav
sko banovino o izidu volitev se 
natorjev.

Sejmi
19. novem bra: v Raki, Podsre

di, Slov. Gradcu, Sv. Juriju, Ce- 
Iju-okolica.

20. novem bra: v Šoštanju, Or
možu, Rajhenburgu.

21. novem bra: v Ptuju, Podče
trtku, Sv. Juriju ot) Taboru, D ol
nji Lendavi.

22. novem bra: v Celju, Ptuju, 
Trbovljah.

23. novem bra: pri Sv. Lovrencu  
na Tem enici, Slovenjski Bistrici, 
Turniši u.

24. novem bra: Mariboru, Tehar- 
jih.

25. novem bra: Cistercijanskem  
sam ostanu v Stični, Domžalah, 
Gradacu, K rškem , Škofji Loki, 
Brežicah, Celju, Trbovljah, Dobju, 
Guštanju, Lem bergu, Čakovcu.

Okrožni urad za zavarova
nje delavcev v Ljubljani 

opozarja delodajalce,
da so v prejšnjem  m esecu dostav
ljen i p lačilni nalogi zapadli v pla
čilo. P rispevki morajo biti porav
nani v osm ih dneh po prejemu  
plačilnega naloga!

Za čuvanje pravice zavarovan
cev do pokojnine je potrebno, da 
so zavarovalni prispevki dejansko  
plačani!

To opozorilo je sm atrati kot 
opomin! Proti delodajalcem , ki ne 
bodo poravnali prispevkov, mora 
urad uvesti prisilno izterjavo brez 
predhodnega opomina. Urad iz
vršuje važne socialne dolžnosti, 
ki ne dopuščajo odlašanja.

Koliko trgovcev gre na letni dopust in odmor?!
l_2°/0tl Vsi drugi pa se  m u č i j o  in delajo brez ozira na z d r a v j e !  

Z ato  vsaj dom a p ijte
R A D E N S K I  Z D R A V I L N I  V R E L E C

l ls le g a  * r d e ilm l srci,
n a š o  n a j b o l j š o  p r i r o d n o  m i n e r a l n o  v o d o .  Z d ravje in u ž ite k l

Izdajatelj »Konzorcij Trgovskega lista«, njen predstavnik dr. Ivan Pless, urednik Aleksander Železnikar, tiska tiskarna »Merkur«, d. d., njen predstavnik Otmar Mihalek, vsi v Ljubljani.


